
“Bakı Gəmiqayırma Zavodu” 
MMC-də “Azərbaycan Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi” QSC üçün tikiləcək iki 
tankerin ilk polad lövhəsinin kəsilmə 
mərasimi keçirilib.

Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi 
və Bakı Gəmiqayırma Zavodu arasında 
imzalanan müqaviləyə əsasən tikiləcək 
tankerlərin polad lövhəsinin kəsimi mə-
rasimində hər iki tərəfin nümayəndələri 
iştirak ediblər. Çıxışçılar bildiriblər ki, 
“Gəncə” tipli yeni tankerlər unikallığı 
ilə seçiləcək.  Onlar son zamanlar ölkədə 
gəmiçilik sahəsinin sürətli inkişafından, 
Gəmiqayırma Zavodunun reallaşdırıdığı 
irimiqyaslı layihələrdən söz açıblar.

Bildirilib ki, altı yük tankı olan tan-
kerlərin hər biri benzin, xam neft və neft 
məhsulları daxil olmaqla iki növ yükü 
eyni vaxtda daşıya biləcək.  Yeni tanker-
lər Xəzərdə suyun mövcud səviyyəsində, 
az saya oturumla maksimum çox yük gö-
türə bilən nadir gəmilər olacaq. Belə ki, 
tankerlərin digər texniki xarakteristikala-
rı eyni saxlanılmaqla, yükgötürmə qabi-
liyyəti 8 min tonadək artırılacaq.

Gəminin layihəsini Odessa Dəniz 
Mühəndisliyi Bürosu hazırlayıb. Büro-
nun direktoru Gennadi Yeqorov gəmilə-
ri “Xəzərin tankerləri” adlandırır. Onun 
sözlərinə görə, tankerlər güclü iqtisadi 
perspektiv vəd edir.

Tikinti işləri tamamilə Bakı Gəmiqa-
yırma Zavodunda həyata keçiriləcək. Za-
vodun baş direktorunun müavini İmam-
verdi Həsənov bildirib ki, bunun üçün 
bütün resurslar mövcuddur. Hər iki gəmi 
tanınmış brendlərin avadanlıqları ilə təc- hiz olunacaq. Bu da üzən vasitələrin istis-

marını daha da effektiv edəcək.
Uzunluğu 141, eni 16.9 metr, ded-

veyti 8009/5580 ton, sürəti 10 knots olan 
tankerlərin 2019-cı ildə  təhvil veriləcəyi 
planlaşdırılır. 

Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyev sentyabrın 24-də 
Salyan rayonunun Xıdırlı kəndində də-
niz suyunun duzsuzlaşdırılması komp-
leksinin fəaliyyəti ilə tanış olub.

Son illər ölkəmizdə su ehtiyatlarından 
istifadənin yaxşılaşdırılması istiqamətin-
də məqsədyönlü tədbirlər həyata keçirilir. 
Bu tədbirlər sırasında Salyan rayonunun 
Xıdırlı kəndində dəniz suyunu içməli su 
səviyyəsinə qədər təmizləməyə imkan 
verən kompleksin yaradılması mühüm 
əhəmiyyət daşıyır.

AZƏRTAC xəbər verir ki, ekologiya 
və təbii sərvətlər naziri Hüseynqulu Ba-
ğırov kompleks barədə dövlətimizin baş-
çısına məlumat verdi.

Xəzər dənizinin suyunun duzsuz-
laşdırılması kompleksi 2013-cü ildə 
istifadəyə verilib. 2016-cı ildə komp-
leksdə əlavə tikinti işləri aparılmadan 

ikinci xətt quraşdırılıb. Hər xəttin isteh-
sal gücü 1000 kubmetrə bərabərdir. Yəni, 
gün ərzində dənizdən qəbul edilən 2500  
kubmetrə yaxın duzlu su müəssisəyə 
daxil olur və həmin sudan 2000 kub-
metr içməyə yararlı su istehsal edilir. 
Aparılan tikinti və yenidənqurma işləri 
nəticəsində dənizdən suyun götürülməsi 
üçün uzunluğu 200 metr olan damba inşa 
edilib. Müəssisədə əks osmos membran-
ları ilə təchiz olunmuş yüksək texnoloji 
avadanlıq və elektron idarəetmə sistemi 
qurulub. Həcmi 500 və 200 kubmetr olan 
xüsusi örtüklə izolyasiya edilmiş üç me-
tal su çəni quraşdırılıb, tutumu 500 və 
2500 kubmetr olan yeraltı su anbarları 
inşa edilib.

Bildirildi ki, müəssisədə istehsal 
olunan su içməli su göstəricilərinə tam 
uyğundur. Hazırda istehsal olunan su-
yun böyük əksəriyyəti, təqribən 90 fa-

izi ətraf ərazilərdə salınan 700 hektara 
yaxın yaşıllıqların suvarılmasında, qalan 
hissəsi isə məişətdə istifadə edilir. Bu 
pilot layihə yalnız dəniz suyunun duz-
suzlaşdırılması ilə kifayətlənməyib, eyni 
zamanda, Şirvan kollektorunun suyunun 
duzdan təmizlənməsini həyata keçirir. 
Bu çərçivədə kollektorda 2013-cü ildə 
birinci, ötən il isə gün ərzində 2500 ku-
bmetr suyu duzsuzlaşdıran ikinci xətt is-
tismara verilib. Ümumiyyətlə isə Şirvan 
kollektoru üzərində quraşdırılan qurğular 
gündə 5 min kubmetr suyu içməli su həd-
dinə kimi duzsuzlaşdırır. Sutka ərzində 
duzsuzlaşdırılan 7 min kubmetr su 1750 
hektar ərazidə yaşıllıqların suvarılması-
na kifayət edir.

Onu da deyək ki, Ekologiya və Təbii 
Sərvətlər Nazirliyinin “Azərbaycan Ya-
şıllaşdırma və Landşaft Quruluşu” Açıq 
Səhmdar Cəmiyyəti kompleksin ərazi-

sində qapalı şəraitdə tinglər yetişdirir. 
Buradakı 1 milyon 600 minə yaxın tingin 
suvarılmasında duzsuzlaşdırılmış sudan 
istifadə olunur. Dövlətimizin başçısının 
meşə massivlərinin yaradılması ilə bağlı 
tapşırıq və tövsiyələrinin icrasına mühüm 
töhfə olan bu layihə çərçivəsində əsasən 
zeytun, tut, badam, innab, nar, həmçinin 
müxtəlif həmişəyaşıl ağac növlərinin 
yetişdirilməsi həyata keçirilir. Hazırda 
tinglik sahələrində 350 min ədəd zeytun, 
110 min nar, 1 milyondan çox tut, 100 
minə yaxın badam və başqa ting növləri 
yetişdirilir. Bu tinglər təhkim olunmuş 
ərazilərdə yeni aqrobağların və yaşıllıq-
ların salınmasında istifadə edilir. Ehtiyac 
olduğu təqdirdə onlardan müəyyən edil-
miş qaydalar çərçivəsində aidiyyəti üzrə 
istifadəçilərə əvəzsiz verilə bilər.

Prezident İlham Əliyev ting sahələ-
rinə baxdı.
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BU SAYIMIZDA

Məşq zaManı düzgün 
qərarlar qəbul edilMişdir

“bərdə” gəMi-bərəsi 
əsaslı təMirə dayanıb

 “Azərbaycan Xəzər 
Dəniz Gəmiçiliyi” QSC-
nin Nəqliyyat donanma-
sına  məxsus “Bərdə” 
gəmi-bərəsi təmir olu-
nur.

dəniz akadeMiyasında 
“açıq qapı günü” keçirilib

“Azərbaycan Xəzər 
Dəniz Gəmiçiliyi” Qa-
palı Səhmdar Cəmiy-
yətinin xarici sularda 
üzən gəmilərinin fəaliy-
yət coğrafiyası kifayət 
qədər genişdir. İndi dor 
ağacında Azərbaycan 
bayrağı dalğalanan 11 
gəmimiz (10 quru yük 
gəmisi və 1 tanker) Aralıq, Qara 
dənizlərdə yerləşən onlarla limana 
yan alır. 

Xatirəsi 
ürəklərdə 
əbədi yaşayır

Cari ilin mülki müdafiə 
tədbirləri planına uyğun olaraq 
Xəzər Dəniz Neft Donanma-
sında «Fövqəladə hadisələrin  
nəticələrinin aradan qaldırılma-
sı zamanı Mülki müdafiə orqan 
və qüvvələrinin idarə edilməsi-
nin təşkili» mövzusunda Rəhbər 
Heyətin mülki müdafiə və MM 
qüvvələrinin xəbərdarlıq və top-
lanışı üzrə məşqi keçirilmişdir.

2019-cu ildə UEFA Av-
ropa Liqasının final matçı 
Bakı Olimpiya Stadionunda 
keçiriləcək. Final matçı 
2019-cu il mayın 29-da 
oynanılacaq.

Sentyabrın 19-u XX əsrdə 
Azərbaycanın dünya elminə bəxş 
etdiyi görkəmli simalardan biri - 
şərqşünas alim, pedaqoq, filologiya 
elmləri doktoru, professor Aida 
İmanquliyevanın xatirə günü idi.

Sentyabrın 12-də 
Azərbaycan Dövlət 
Dəniz Akademiyasında 
(ADDA) “Açıq qapı 
günü” – yenicə tələbə 
adını qazanan gənclər və 
onların valideynləri ilə 
görüş keçirilib.

səh. 3

səh. 6

“Hər əsən küləkdən 
qorXMağa dəyMəz”

səh. 8

səh. 4

səh. 5

səh. 2

prezident ilHaM əliyev salyanın Xıdırlı kəndində dəniz suyunun 
duzsuzlaşdırılMası koMpleksinin fəaliyyəti ilə tanış olub

bakı gəMiqayırMa zavodunda yeni tankerlərin 
ilk polad kəsiMi MərasiMi keçirilib

2019-cu ildə uefa avropa 
liqasının final Matçı bakı 
oliMpiya stadionunda keçiriləcək 
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Azərbaycan daha geniş 
maliyyə və texnoloji imkanların-
dan yararlanaraq, tam müstəqil 
fəaliyyət göstərir

“Azəri-Çıraq-Günəşli” ya-
taqları üzrə yeni Saziş bu ildən 
qüvvəyə minəcək.

Bunu SOCAR-ın prezidenti 
Rövnəq Abdullayev Xəzər də-
nizinin Azərbaycan sektorunda 
“Azəri”, “Çıraq” yataqlarının və 
“Günəşli” yatağının dərinlikdə 
yerləşən hissəsinin birgə işlənmə-
si və neft hasilatının pay bölgüsü 
haqqında düzəliş edilmiş və yeni-
dən tərtib olunmuş Sazişi şərh edərkən 
bildirib.

R.Abdullayev xatırladıb ki, 
beynəlxalq şirkətlərlə “Azəri-Çı-
raq-Günəşli” yataqlar blokunun işlən-
məsi haqqında ilk saziş 1994-cü ildə 
imzalanıb. Həmin müqavilə xüsusi 
əhəmiyyət daşıdığına görə, “Əsrin 
müqaviləsi” adlandırılır və 2024-cü ilə 
qədər 30 il müddətinə nəzərdə tutulur-
du.

“Bildiyiniz kimi, biz müqavilə 
müddətinin bitməsindən əvvəl yeni 
müqavilə barədə danışıqlara başla-
dıq, nəticədə fərqli şərtlər üzrə yeni 
müqavilə imzalandı. Əvvəlki sazişin 
müddətinin sona yaxınlaşdığını nəzərə 

alaraq, bütün tərəfdaşlarda yeni uzun-
müddətli investisiyalara maraq yarat-
maq və bununla yataqların davamlı 
istismarını təşkil etmək yeni müqavilə 
üzrə danışıqlara başlanmasının əsas 
səbəbi olub. Buna görə sona yaxınla-
şan müqavilənin yeni uzunmüddətli 
müqavilə ilə əvəzlənməsi həm Azər-
baycanın, həm də tərəfdaşların maraq-
larına uyğundur.

Azərbaycan və SOCAR bu gün 
1994-cü illə müqayisədə daha geniş 
maliyyə və texnoloji imkanlara malik-
dirlər. Bu da öz növbəsində aparılan 
danışıqların nəticələrinə təsir göstərir. 
Azərbaycandakı sabitlik və mülayim 
investisiya iqlimi investorlarda 2050-

ci ilə qədər əməkdaşlığımızı 
davam etdirməyə maraq ya-
radıb.

İlk müqavilənin imza-
landığı dövrdə, 90-cı illərin 
əvvəlində Azərbaycan öz 
tarixinin ən gərgin və qey-
ri-müəyyən dövrünü yaşa-
yırdı. Müstəqilliyimizin ilk 
günlərindən ölkəmiz Ermə-
nistanın təcavüzünə məruz 
qalmışdı. Sovet İttifaqının 
süqutu gənc iqtisadiyyatı-
mızı böhrana bürümüşdü. 
Qızğın müharibə şəraiti və 

iqtisadi böhran azmış kimi, ölkəni sar-
sıdan daxili siyasi çaxnaşmaların səda-
sı da hələ çox uzaqda deyildi. Bütün 
bu faktorlar investisiya iqliminə mənfi 
təsir göstərərək, beynəlxalq investor-
lar üçün ciddi risklər yaradırdı. Həmin 
dövrdə maliyyə və texnoloji imkan-
larımız məhdud olduğuna görə xarici 
tərəfdaşların dəstəyinə böyük ehtiyacı-
mız var idi. Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin qeyd etdiyi kimi, həmin 
dövrün şəraitinə görə ilk sazişin bağ-
lanması da böyük uğur sayılmalıdır.

Lakin ötən onilliklər ərzində 
Azərbaycanın iqtisadi potensialının 
dəfələrlə artması nəticəsində maliyyə 
və texnoloji imkanlarımız da əvvəlki 

dövrlə müqayisədə qat-qat artıb. Bu 
gün SOCAR TANAP kimi nəhəng la-
yihələri artıq operator qismində idarə 
etməyə, dənizdə müasir özülləri öz im-
kanları ilə tikib quraşdırmağa və istis-
mar etməyə qadirdir.

Beləliklə, bu gün Azərbaycan daha 
geniş maliyyə və texnoloji imkanların-
dan yararlanaraq, tam müstəqil fəaliy-
yət göstərir. Əlbəttə, SOCAR və Azər-
baycanın hazırki mövqeyi və daha 
geniş olan maliyyə və texniki imkanla-
rı aparılan bütün danışıqların nəticələ-
rində öz əksini tapır”, - deyə SOCAR 
prezidenti bildirib.

Rövnəq Abdullayev, həmçinin 
məlumat verib ki, bu il Sazişin Milli 
Məclis tərəfindən təsdiqlənməsi və 
yeni şərtlərin qüvvəyə minməsi göz-
lənilir. Yeni müqavilədə mənfəət nef-
tindən dövlətin payı stabil olaraq 75 
faiz müəyyən edilib. Bu düstur müqa-
vilənin sonunadək dəyişməz qalaraq, 
dövlət üçün sabit mənfəət nisbətini tə-
min edir və buna görə daha məqbuldur. 
Bununla yanaşı, tərəfdaş şirkətlərin 
yerdə qalan pay hissəsində SOCAR-ın 
payının 25 faizə qədər artırılması onu 
göstərir ki, bu gün SOCAR mənfəət 
nisbətindən yararlanmaqdan əlavə, 
həm də müvafiq sərmayə yükünü qal-
dırmağa qadirdir.

RövNƏQ ABDULLAyEv: “azəri-çıraq-günəşli” yataqları 
üzrə yeni saziş bu ildən qüvvəyə Minəcək Sentyabrın 20-də 

Bakıda Nəqliyyat, Ra-
bitə və yüksək Texno-
logiyalar Nazirliyinin 
dəstəyi ilə “Caspian 
Energy Transport 
Forum”u keçirilib.

Beynəlxalq tranzit 
üçün əlverişli coğrafi 
mövqeyə malik Azər-
baycan Respublika-
sında nəqliyyat sahəsi 
xüsusi əhəmiyyət kəsb 
edir. Nəqliyyat sekto-
runda nəhəng regional 
layihələr həyata keçiri-
lir. Bu layihələr sekto-
run inkişafına, ölkəmi-
zin tranzit potensialının 
gücləndirilməsinə, nəq-
liyyat təhlükəsizliyinin 
təmin olunmasına xid-
mət edir.

Bu fikirləri “Cas-
pian Energy Transport 
Forum”un açılışında nəqliyyat, rabitə 
və yüksək texnologiyalar naziri Ramin 
Quluzadə deyib.

Nazir qeyd edib ki, həyata keçi-
rilən tədbirlər nəticəsində sərnişin və 
yükdaşıma asanlaşır. Bu da ölkə iqtisa-
diyyatı, regionların inkişafına birbaşa 
təsir göstərir.

"Caspian European Club" və "Cas-

pian American Club" çərçivəsində ke-
çirilən forumda, həmçinin Azərbaycan 
Respublikası Dövlət Dəniz Administ-
rasiyasının, “Azərbaycan Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi” QSC-nin, “Azərbaycan 
Dəmir Yolları” ASC-nin, “Azərbay-
can Hava Yolları” (AZAL) QSC-nin, 
“Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət Lima-
nı” QSC-nin və “Bakı Metropoliteni” 
QSC-nin rəhbərliyi iştirak edib.

ölkəmizdə dostluq səfərində olan Rusiya Federasiyası 
Hərbi Dəniz Donanmasının Xəzər flotiliyasının “velikiy 
Ustyuq” kiçik raket və “MB-58” dəniz yedək gəmiləri sent-
yabrın 22-də Bakı limanını tərk edib.

Bu barədə  Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmətindən 
məlumat veriblər.

Xəzər flotiliyasının “Velikiy Ustyuq” kiçik raket gəmisi 
və “MB-58” dəniz yedəyi dostluq səfəri ilə sentyabrın 19-da 
Bakıya gəlmişdilər.

Səfər çərçivəsində gəmi heyətləri Azərbaycan Respub-
likası Hərbi Dəniz Qüvvələrinin nümayəndələri ilə görüşüb 
və Azərbaycan Ali Hərbi Məktəbində tədris prosesi ilə tanış 
olublar.

Proqram çərçivəsində mədəni və tarixi abidələrlə tanışlıq 
məqsədilə gəmi heyətlərinin Bakı şəhərində gəzintisi, həmçi-
nin futbol üzrə yoldaşlıq görüşü keçirilib.

“caspian energy transport 
foruM”u keçirilib

 “Azərbaycan Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi” QSC-nin Nəqliyyat 
donanmasına  məxsus “Bərdə” 
gəmi-bərəsi təmir olunur.

Gəmi “Zığ” Gəmi Təmiri və Tikintisi 
zavodunun “Neptun” tərsanəsinə qaldırılıb.

Belə ki, gəmi-bərənin  sükan və kömək-
çi qurğusu, hərəkət mexanizmləri, müxtəlif 
təyinatlı nasoslar, köməkçi və baş  mü-
hərriklər əsaslı təmir olunur. Bəzi detallar 
yeniləri ilə əvəzlənib. Eyni zamanda gəmi 
qazanı, mühərriklərin soyutma boruları, 
lövbər qurğusu da sazlanır. Bərənin sualtı 

və suüstü hissəsində, vaqon göyərtəsində  
təmizləmə və qruntlama işləri aparılır. On-
dan sonra adı çəkilən hissələr rənglənəcək.

Gəminin avtomatika, naviqasiya ava-
danlıqları və elektrik hissələrində də bü-
tün zəruri yoxlama və təmir işləri həya-
ta keçirilir. Zavodun laboratoriyasının 
nümayəndələri gəmi üzərində defektosko-
piya aparırlar. Vintlərdə çat və ya şlakların 
olub-olmaması yoxlanışdan keçirilir. Xü-

susi metodla keçirilən yoxlanış bitən kimi, 
yekun hesabat hazırlanacaq və registrə təq-
dim olunacaq.

Əsaslı təmir və sınaq üzüşü yekun-
laşdıqdan sonra isə  gəmi-bərə yenidən 
Transxəzər Beynəlxalq Nəqliyyat Marşru-
tunda istismar ediləcək, Bakı-Türkmənba-
şı-Bakı, Bakı-Aktau-Bakı, Bakı-Kurık-Ba-
kı  xətlərində müntəzəm çıxacağı səfərlərdə 
dəmir yolu vaqonları daşıyacaq.

Məlumat üçün bildirək ki, uzunluğu 
154.50, eni isə 17.0 metr olan gəminin 
maksimal sürəti 13.9 uzeldir. Bərə göyərtə-
sinə 54 vaqon  götürmək qabiliyyətindədir.

Qeyd edək ki, “Azərbaycan Xəzər Də-
niz Gəmiçiliyi” QSC Xəzərdə yeganə bərə 
operatorudur. Hazırda Gəmiçiliyin donan-
masında 13 gəmi-bərə var.  Onlardan ikisi   
Ro-Ro tipli gəmidir. 

Azərbaycanda gəmiçilik yeni 
mərhələyə qədəm qoyur. Ən müasir 
tələblərə cavab verən gəmilərin artıq 
ölkəmizdə tikilməsi dediklərimizin 
bariz nümunəsidir.  ölkə  prezidenti 
İlham Əliyevin  strateji bir sahəyə 
– gəmiçiliyə olan diqqətini  xüsusi 
vurğulamaq da yerinə düşərdi. Çünki, 
əldə olunan bu uğurların müəllifi 
məhz Azərbaycan Prezidenti  İlham 
Əliyevdir.

Dövlət başçısının tapşırığı əsasında 
fəaliyyətə başlayan Bakı Gəmiqayırma 
Zavodu bu günlərdə dünyada öz möh-
təşəmliyinə görə seçilən yeni bir gəmi-
nin tikintisini başa çatdırdı. BP şirkə-
tinin sifarişi ilə “Şahdəniz-2” layihəsi 
çərçivəsində inşa edilən “Xankəndi” 
sualtı tikinti gəmisinin təqdimat məra-
simi keçirildi. Bu tip gəminin tikintisi 
təkcə Azərbaycanın deyil, bütövlükdə 
Xəzərin gəmiçilik tarixində yeni eranın 
başlanğıcıdır. Xəzər dənizindəki neft və 
qaz donanmasının yeni texnologiyalı ən 
müasir gəmisi olan “Xankəndi” suyun 
dərinliyi 550 metrədək olan hissələrdə 
dünya standartlarına uyğun sualtı qur-
ğular inşa etmək məqsədilə layihələn-
dirilib. Gəmi təhvil verildikdən sonra 
sahildən təxminən 70 kilometr məsafə-
də yerləşən “Şahdəniz” yatağının ikinci 
inkişaf mərhələsi üçün səfərbər oluna-

caq və 2017-2027-ci illərdə “Şahdəniz 
mərhələ 2” layihəsinin sualtı quraşdır-
ma işlərində istifadə ediləcək.

Bakı Gəmiqayırma Zavodunun ya-
nalma körpüsündə “Xankəndi” gəmi-
sinin bütün göyərtə avadanlığı – əsas 
qaldırıcı kran, köməkçi kranlar, o cüm-
lədən helikopter meydançası quraşdırı-
laraq gəminin bütün sistemləri, avadan-
lığı və qurğuları tam inteqrasiya edilib, 
yoxlanılaraq işə salınıb və sazlanıb. İki 
ay ərzində açıq dənizdə bütün istismar 
sınaqları uğurla başa çatıb. “Xankəndi” 
gəmisinin tikintisində ümumilikdə iki 
mindən çox insan çalışıb ki, bu işçilə-

rin 75 faizini yerli, 25 faizini isə əcnəbi 
mütəxəssislər təşkil edib. Gəmi sifariş-
çiyə təhvil verilmək üçün tam hazır və-
ziyyətə gətirilib.

DNV GL Norveç və Almaniya təs-
nifat cəmiyyətlərinin nəzarəti altında ti-
kilən bu nadir gəminin maksimal sürəti 
13,5 knot, uzunluğu 155, eni 32, maksi-
mal suya oturumu 7,5 və əsas göyərtə-
sinin hündürlüyü 13 metrdir. Gəmi 3,5 
metr hündürlüyündə böyük dalğalar-
da fəaliyyət göstərməsi üçün dinamik 
mövqeləndirmə sistemi, 600 metrədək 
sualtı əməliyyatlar aparmaq üçün 900 
metrik tonluq əsas kranı, 18 nəfərlik iki 

dalğıc kapsulu sistemi, məsafədən idarə 
olunan iki aparatı, möhkəmləndirilmiş 
avadanlıq endirmə şaxtası və digər zə-
ruri texnikalarla tam təchiz edilib. Sual-
tı tikinti gəmisinin ümumi çəkisi 17700 
tondur və suya oturumu 6,5 metr olmaq-
la 5 min metrik tondan artıq yükgötür-
mə qabiliyyətinə malikdir. 175 nəfərlik 
kayutlarla təchiz olunan bu gəmi indiyə 
qədər Bakı Gəmiqayırma Zavodunda 
icra olunan ən mühüm sifarişdir.

“Xankəndi” gəmisinin təqdimat 
mərasimində iştirak edən  Prezident 
İlham Əliyev  bu əlamətdar günü ta-
rixi hadisə adlandırıb: “Şadam ki, bu 

nəhəng gəmi Azərbaycanda, Bakıda 
inşa edilib. Bu gəmiyə “Xankəndi” adı 
verilib. Onun da çox böyük mənası var. 
Xankəndi bizim qədim şəhərimizdir. 
Xankəndinin adı bizim üçün əzizdir, 
doğmadır.”

Təqdimetmə mərasimində çıxış 
edən Prezident İlham Əliev bildirib ki, 
bu gəminin tikintisi ölkəmizin gücünü 
göstərir:  “Bu gəminin inşası, istifadəyə 
verilməsi eyni zamanda onu göstərir 
ki, vaxtilə gəmiqayırma zavodunun ti-
kintisi haqqında verilmiş qərar düzgün 
qərar idi. O vaxt bu qərarı verərkən və 
bu zavodun tikintisinə böyük sərmayə 
ayırarkən biz məhz bu məqsədi güdür-
dük ki, Azərbaycan istənilən növ gəmi-
ni inşa edə bilsin. Bu gəminin tikintisi 
eyni zamanda onu göstərir ki, elə bir 
gəmi yoxdur, biz gəmiqayırma zavo-
dunda bunu inşa edə bilməyək. Hazırda 
dörd yeni gəmi tikilir – ikisi bərə, ikisi 
tanker. ”

Qeyd edək ki, dünya sularında 
“Xankəndi” tipində 10 gəmi üzür. On-
lardan birinin Azərbaycanda tikilmə-
si sevindirici hal sayılır.  Dənizçilik 
ənənələri qədim olan Azərbaycanın 
yeni tip “Xankəndi” gəmisində çalı-

şacaq  mütəxəssislərin əksəriyyəti də  
elə azərbaycanlılardır.  Son illər ümu-
miyyətlə dənizçilik sahəsi Azərbaycan-
da xüsusi inkişaf edib. Bu fakt dövlət 
başçısının da diqqətində yayınmayıb. 
Prezident  İlham Əliyev Xəzər Də-
niz Gəmiçiliyinin fəaliyyətini yüksək 
qiymətləndirilib. Prezident bildirib ki,  
Gəmiçiliyin fəaliyyəti beynəlxalq stan-
dartlara cavab verir. Bu sahənin inkişa-
fı isə dövlət başçısının sözlərinə görə,  
nəqliyyat, energetika infrastrukturunun 
uğurlu  inkişafına böyük töhfədir.

“Xankəndi” gəmisi istismara veril-
dikdən sonra isə zavodda reallaşdırılan  
növbəti irimiqyaslı layihələrdən biri 
“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” 
QSC-nin sifarişi əsasında iki  “RoPax” 
tipli unikal  gəminin və iki tankerin ti-
kintisidir. Adı çəkilən gəmilərin  2019-
cu ildə təhvil verilməsi planlaşdırılır.

Məlumat üçün bildirək ki, Bakı Gə-
miqayırma Zavodu fəaliyyətdə olduğu 
qısa müddətdə kifayət qədər uğurlu la-
yihələr həyata keçirib. “Zəfər”, “Üfüq” 
və “Turan”  sərnişin gəmilərinin tikin-
tisi də belə layihələrdəndir. Bundan 
başqa, Bakı Gəmiqayırma Zavodu 
2015-ci ildə “Şahdəniz mərhələ 2” la-
yihəsi çərçivəsində bir neçə gəminin tə-
mir və yenilənmə layihələrini də həyata 
keçirib.

Xəzərin gəMiçilik tariXində yeni era başladı

“bərdə” gəMi-bərəsi 
əsaslı təMirə dayanıb

rusiya Xəzər flotiliyasının Hərbi 
gəMiləri bakı liManını tərk edib
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Sentyabrın 12-də Azərbaycan 
Dövlət Dəniz Akademiyasında 
(ADDA) “Açıq qapı günü” – 
yenicə tələbə adını qazanan 
gənclər və onların valideynləri 
ilə görüş keçirilib.

Görüşdə Gəmiçiliyin rəhbər 
işçiləri, Akademiyanın müəllim 
heyəti iştirak ediblər.

Azərbaycan Dövlət Dəniz 
Akademiyasının rektoru Çingiz 
Əliyev builki tələbə qəbulunun 
yekunları, akademiyada tədrisin 
təşkili, tələbələr üçün yaradılan 
şərait barədə məlumat verib.

Bildirib ki, 2017-2018-ci təd-
ris ilində Dəniz Akademiyasına 
qəbul olan tələbələr sırasında yük-
sək bal toplayanların sayı daha da 
artıb. Həmin tələbələrdən 3-ü 600, 
7-si isə 500 baldan yüksək nəticə 
əldə edib. 6 tələbə isə Akademi-
yanı fərqlənmə diplomu ilə başa 
vurub. Təhsil müəssisəsinin 23 
tələbəsinə işlə təmin olunmaları 
barədə “Azərbaycan Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi” QSC-nin (AXDG) zə-
manət məktubu verilib.

Sosial məsələlərə gəldikdə isə 
Ç.Əliyev qeyd edib ki, tələbələr 
dərs vəsaitləri, yataqxana, ge-
yim forması və gündə 2 dəfə isti 
yeməklə pulsuz təmin olunurlar. 
Bundan əlavə Akademiyanın öz 
hesabına rus və ingilis dillərində 
kurslar da təşkil olunur ki, tələbə 
və müəllim heyəti bundan yarar-
lanır.

“Azərbaycan Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyi” QSC-nin sədr müavi-
ni Cəbrayıl Mahmudlu bildirib ki, 
hər il Dəniz Akademiyasında yeni 
imkanlar yaradılır və AXDG-nin 
rəhbərliyi bu işdə təhsil ocağına daim 
dəstək olur. Gəmiçiliyin nəzarəti ilə bu-
rada mütəxəssislərin hazırlanması, kadr 
potensialının artırılması məsələlərinə 
xüsusi diqqət yetirilir.

Sədr müavini tələbələri dərslərində 
müvəffəqiyyətli olmağa və nizam-in-
tizam qaydalarına daha dəqiq əməl et-
məyə çağırıb.

 “AXDG” QSC-nin  sədr müavini 
Nəzrəddin Əhmədzadə bildirib ki, Də-

niz Akademiyasına yüksək balla qəbul 
olan tələbələrin sayının artması təhsilə 
verilən yüksək qiymət və diqqətin göstə-
ricisidir. Burada gəmiçilik sahəsinin 
əhəmiyyəti öyrədilir, tələbələrin təcrü-
bəyə göndərilməsinə, asudə vaxtlarının 
səmərəli keçirilməsinə, idman oyunla-
rına cəlbi üçün hər cür şərait yaradılır. 
Dövlət, dövlətçilik və vətənpərvərlik 
prinsipləri tələbələrə aşılanır.

“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gəmiçi-
liyi” QSC sədrinin məsləhətçisi, uzaq 

səfərlər kapitanı Muxtar Axundov isə 
Dəniz Akademiyasının tarixindən bəhs 
edib, gənclərə dərslərində uğurlar arzu-
layıb.

Sonra AXDG-nin Strateji inkişaf 
və investisiya layihələri departamenti-
nin rəisi Tariyel Mirzəyev Akademiya-
nın fəaliyyəti ilə bağlı təqdimatla çıxış 
edərək ADDA-nın tarixi, AXDG-nin 
strukturu, Gəmiçiliyin hədəf və məqsəd-
ləri, AXDG-nin gənclər siyasəti, Aka-
demiyanın nəticələri və Gəmiçiliyin 

balansında olan gəmilər barədə məlumat 
verib.

Sonda gənclərin və valideynlərin 
sualları səsləndirilib, arzu və istəkləri 
dinlənilib. 6 məzuna fərqlənmə diplomu 
verilib, ADDA-ya yüksək balla daxil 
olan 10 gəncə tələbə bileti və hədiyyələr 
təqdim olunub.

Rəsmi hissə bitdikdən sonra gö-
rüş iştirakçıları Dəniz Akademiyasının 
yeməkxanası, auditoriyaları və laborato-
riyaları ilə tanış olublar.

Sentyabrın 15-də ölkəmizin bütün 
tədris ocaqlarında olduğu kimi, Azər-
baycan Dövlət Dəniz Akademiyasında 
da “Bilik günü” keçirilib. Tədbirdə 
Akademiyanın tələbələri, profes-
sor-müəllim heyəti, valideynlər iştirak 
ediblər.

Azərbaycanın dövlət himni ilə başla-
yan tədbirdə Dəniz Akademiyasının rek-
toru Çingiz Əliyev yeni tədris ilində həm 
tələbələrə, həm də müəllimlərə uğurlar 
arzulayıb. Bildirib ki, Prezident Sərənca-
mı ilə 2004-cü ildən 15 sentyabr ölkədə 
“Bilik günü” kimi qeyd edilir. Möhtərəm 
Prezidentimiz cənab İlham Əliyevin 
çoxşaxəli fəaliyyətində Gənclər siyasəti 
çox mühüm yer tutur. Dövlət başçısı-
nın bu siyasəti Azərbaycan Xəzər Dəniz 
Gəmiçiliyinin rəhbərliyi tərəfindən də 
tam dəstəklənir. Gəmiçiliyin sədri Rauf 
Vəliyevin təşəbbüsü ilə gənclərə hər bir 
sahədə yer verilir, bütün lazımi şərait ya-
radılır.

Rektor qeyd edib ki, ali təhsilli də-
nizçi kadrların hazırlanması zərurətini 
nəzərə alaraq, Dəniz Akademiyasında 
tədris prosesi, onun maddi-texniki baza-
sı, laboratoriya və trenajorları ildən-ilə 
təkmilləşdirilir, yeni, müasir avadanlıq-
lar alınır.

Akademiyanın elmi işlər və bey-
nəlxalq əlaqələr üzrə prorektoru Vüqar 
Sadıqov çıxışında tələbələrə müvəffəqiy-
yətlər arzulayıb. O, xüsusilə birinci kurs 
tələbələrinin üzərinə böyük məsuliyyət 
düşdüyünü vurğulayıb. Qeyd edib ki, 
müstəqil həyata qədəm qoyan gənclər 

yalnız səy göstərməklə və nizam-intiza-
ma riayət etməklə şərəfli dənizçi peşəsinə 
yiyələnə biləcəklər. Bunun üçün Akade-
miyada hər cür şərait var, gənclərin kar-
yera yüksəlişi isə Gəmiçilik rəhbərliyinin 
daim diqqət mərkəzindədir.

Prorektor əlavə edib ki, Akademi-
yaya xarici ölkə vətəndaşlarının marağı 
ildən-ilə artır. İlk dəfə olaraq, bu il Tür-

kiyə və Türkmənistandan da tələbələr  
ADDA-nı seçiblər. Onlar Rusiya, Gür-
cüstan, Ukrayna, Qazaxıstandan olan 
yaşıdları ilə birlikdə dəniz nəqliyyatının 
incəliklərinə yiyələnəcəklər.

Bilik günündə valideyn xeyir-duası 
və təbrikləri də səslənib.

Həmin gün Dəniz Akademiyası ilə 
yanaşı, ötən ildən Akademiyanın nəzdin-

də fəaliyyətə başlamış Azərbaycan Də-
nizçilik Kolleci də qapılarını tələbələrin 
üzünə açıb. Kollecdə də “Bilik günü” 
yüksək əhval-ruhiyyə və sevinclə qeyd 
olunub. Kollecin direktoru Namiq Ağa-
malıyev, Dəniz Akademiyasının tədris iş-
ləri üzrə prorektoru Zahid Şərifov gənc-
lərə yeni tədris ilində uğur diləyiblər.

Trans-Anadolu qaz boru kəməri-
nin (TANAP) dəniz hissəsinin tikinti-
sinə başlanılıb.

TANAP-ın Dardanel boğa-
zından keçəcək 36 düymlük 19 
kilometr uzunluğundakı dəniz 
hissəsinin tikintisinə start veri-
lib. Boruları dənizin dibinə en-
dirmək üçün xüsusi təchiz olun-
muş gəmi artıq işlərə başlayıb.

TANAP-ın baş direkto-
ru Saltuk Düzyol demişdi ki, 
avqustun əvvəlinə qoşa boru 
kəmərinin tikintisi layihə üzrə 
qrafikə uyğun davam edir. Asiya 
və Avropa qitələrində sahilbo-
yu yerləşən tikinti meydançalarının və 
ofislərin inşası artıq başa çatıb. Həm-
çinin quruda boru kəməri üzrə marşrut 
xətti müəyyən olunub. Bundan başqa, 
Asiya və Avropa qitələrində sahilboyu 
xəndəklər qazılıb, dənizin 8-25 metr 

dərinliyində kanalın qazılması artıq ye-
kunlaşıb.

Xatırladaq ki, TANAP Avropa İtti-
faqı üçün prioritet enerji layihələrindən 
biri olan “Cənub Qaz Dəhlizi”nin seq-
mentini təşkil edir. TANAP üzrə avqus-
tun əvvəlinə Faza-0, yəni 2018-ci ilin 

iyununda Türkiyəyə ilk təbii qazın 
verilməsi üçün görüləcək işlər çərçi-
vəsində 1364 kilometr, Faza-1, yəni 
2019-cu ilin sonunda Türkiyədən 
keçməklə Avropaya təbii qazın veril-
məsi üçün isə 440 uzunluğunda xən-
dək qazılıb. TANAP-ın tikintisi çər-
çivəsində ümumilikdə 1804 kilometr 
uzunluğunda xəndək qazılıb. Faza-0 
üzrə 1346 kilometr, Faza-1 çərçi-
vəsində isə 347 boru marşrut xətti 
boyunca düzülüb. Bundan başqa, 

Faza-0 çərçivəsində 1342 kilometr, 
Faza-1 üzrə isə 283 uzunluğunda boru-
nun qaynağı tamamlanıb. Ümumilikdə  
TANAP-ın əsas xətti üzrə 1694 kilo-
metr boru marşrut boyunca düzülüb, 
1626 kilometr boru qaynaqlanıb.

TANAP ilə Azərbaycan təbii qazı-
nın Türkiyəyə çatdırılması üçün işlərin 
87,8 faizi görülüb. 2018-ci il iyun ayı-
nın sonuna qədər Faza-0 çərçivəsində 
işlərin tamamlanması, “Botaş” şirkəti 
vasitəsilə Türkiyəyə Azərbaycan təbii 
qazın verilməsi planlaşdırılır. Faza-1 
üzrə nəzərdə tutulan işlərin isə 59,6 fa-
izi tamamlanıb. Ümumilikdə TANAP 
layihəsi çərçivəsində bütün işlərin təx-
minən 80 faizi icra olunub.

Kəmərin tikintisində hazırda 9 
min 500-dən çox işçi sahələrdə çalışır. 
Əlavə işlər və podratçılar da daxil ol-
maqla boru kəmərinin inşasına 10 min 
357 nəfər cəlb olunub. TANAP-ın quru 
hissəsinin inşası çərçivəsində 4 ölçmə 
və 3 kompressor stansiyasının tikintisi 

qrafikə uyğun davam etdirilir.
Xəzərin Azərbaycan sektorunda-

kı “Şahdəniz-2” yatağından çıxarılan 
qazı Türkiyəyə və qardaş ölkədən də 
Avropaya nəql edəcək TANAP “Cə-
nub Qaz Dəhlizi”nin tərkib hissəsi olan 
digər layihədir. TANAP Türkiyə-Gür-
cüstan sərhədində Cənubi Qafqaz Boru 
Kəmərinə, Türkiyə-Yunanıstan sərhə-
dində isə TAP qaz boru kəmərinə bir-
ləşəcək. Uzunluğu 1850 kilometr olan 
TANAP-ın Əskişəhərə qədər olan his-
səsinin 2018-ci ilin ortasında istismara 
verilməsi nəzərdə tutulur. Layihə üzrə 
Azərbaycan şirkətlərinin xərclərinin 
2020-ci ilədək ümumilikdə 6,2 milyard 
dollar olacağı nəzərdə tutulur.

Boru kəmərinin Gürcüstan-Türkiyə 

sərhədi-Əskişəhər 56 düym diametr-
li hissəsinin uzunluğu 1334 kilometr, 
Əskişəhər-Türkiyə-Yunanıstan sərhədi 
boyunca 48 düym diametrli hissəsinin 
uzunluğu isə 450 kilometrdir. Bundan 
başqa, TANAP 2x36 düym diametrli 19 
kilometr uzunluğunda sualtı hissədən 
də ibarətdir. TANAP-ın tikintisi üzrə ilk 
mərhələ sona çatdırılıb və hazırda ikinci 
mərhələ üzrə işlər davam etdirilir. Boru 
kəmərinin ilkin ötürücülük qabiliyyəti 
16 milyard kubmetrdir və sonradan bu 
həcmin 31 milyard kubmetrədək artı-
rılması imkanı var. Layihənin ümumi 
dəyərinin isə 9,2 milyard dollar olacağı 
hesablanır. Layihənin ümumi büdcəsi 
üzrə indiyədək 3,2 milyard dollara qə-
naət edilib.

TANAP-ın səhmdarlarının bu la-
yihədə payı belədir: “Cənub Qaz Dəh-
lizi” QSC - 58 faiz, “Botaş” - 30 faiz və 
BP şirkəti - 12 faiz.

Bakıda səfərdə olan Çin Xalq 
Respublikasının İctimai Elmlər 
Akademiyasının prezidenti, aka-
demik van veyquan və rəhbərlik 
etdiyi nümayəndə heyəti “Bakı 
Beynəlxalq Dəniz Ticarət Limanı” 
QSC-də olublar.

Limandan  bildirilib ki, qonaq-
larla Bakı Limanının infrastruktur 
imkanları, Avrasiya regionunda 
logistika və nəqliyyat sahəsində oy-
nadığı qovşaq rolu, Çinin təşəbbüs-
kar olduğu “Bir Kəmər - Bir Yol” 
qlobal layihəsi çərçivəsində mövcud 
olan əməkdaşlıq perspektivləri barə-
də fikir mübadiləsi aparılıb.

Baş direktor Taleh Ziyadov 
Bakı Limanının Avropa və Asiya 
arasında mərkəz rolunu oynadığını, 
limanın infrastrukturu, inkişaf kon-
sepsiyası barədə məlumat verərək 
qeyd edib ki, “Yeni Bakı Limanının 
yükaşırma imkanları artıq gələn il-
dən 15 milyon tona çatacaq. Lima-
nın Baş planının üçüncü fazasının 
icrasından sonra isə bu rəqəmin 25 
milyon ton və 1 milyon TEU olma-
sı nəzərdə tutulur. Bakı Limanı Çin 
malları üçün yalnız tranzit ərazi ol-
mayacaq. Burada qurulan Ələt Azad 
İqtisadi Zonada (AİZ) istehsal qur-
maq, malların regional distributorlu-
ğunu həyata keçirmək, əlavə dəyər 
yaratmaq və məhsulu yaxın bazarla-

ra ixrac etmək üçün Çin şirkətlərinə 
mükəmməl şərait yaradılacaq”.

Çin İctimai Elmlər Akademi-
yasının prezidenti, akademik Van 
Veyquan qeyd edib ki, Ələtdə qu-
rulmaqda olan yeni müasir liman 
və Azad İqtisadi Zona Azərbaycan 
hökumətinin mühüm layihəsidir. 
Eyni zamanda adı çəkilən ərazi Çin 
hökumətinin həyata keçirdiyi “Bir 
Kəmər - Bir Yol” konsepsiyasında 
strateji məntəqə kimi qəbul olunur: 
“Ələt qəsəbəsində AİZ-in yaradıl-
ması Azərbaycanın, xüsusilə də 
Bakı Limanının beynəlxalq nəqliy-
yat dəhlizlərində əhəmiyyətini artı-
racaq. Çinin AİZ sayəsində uğurlu 
təcrübəsi var. Misal üçün vaxtı ilə 
balaca yaşayış məntəqələri olan 
Şenjen və Haynan indi böyük meqa-
polislərə çevriliblər. Biz öz təcrü-
bəmizi Bakı Limanı ilə bölüşmək 
istərdik”.

Görüşün nəticəsi olaraq Bakı 
Limanı və Çin İctimai Elmlər Aka-
demiyası tərəfləri maraqlandıran 
mövzulara dair birgə tədqiqat işlə-
rinin aparılmasına dair razılığa gə-
liblər.

Qeyd edək ki, Çin İctimai Elm-
lər Akademiyası ölkənin ictimai və 
humanitar elmləri üzrə ali strukturu-
dur və öz ətrafında 35 elmi institutu 
birləşdirir.

Sentyabrın 28-29-da Tbilisi-
də üçüncü İpək yolu Beynəlxalq 
Forumu keçiriləcək.

Gürcüstanın Sənaye-Ticarət Pa-
latasından  bildiriblər ki, Azərbay-
can da bu foruma dəvət olunub və 
ölkəmiz tədbirdə rəsmi nümayəndə 
heyəti ilə iştirak edəcək.

Məlumata görə, forumda ticarə-
tin asanlaşdırılması, elektron kom-
mersiyanın inkişafı, rəqəmsal rabitə, 
nəqliyyat infrastrukturu və enerji 
sektorunun inkişafı və modern- 
ləşdirilməsi və s. aktual məsələlər 
müzakirə olunacaq.

Sentyabrın 28-də rəsmi açı-
lışdan sonra forum işini panel ic-
laslarda davam etdirəcək. İkinci 
gün-sentyabrın 29-da isə Gürcüs-

tanın investisiya imkanları, po-
tensial investorların cəlb olunma-
sı məsələləri müzakirə olunacaq, 
ikitərəfli görüşlər keçiriləcək.

Bildirilib ki, 2015-ci ildə ke-
çirilən birinci forumda 34 ölkədən 
rəsmi dövlət və hökumət nümayən-
də heyəti və 50 ölkədən iş adam-
ları, 2016-cı ildə keçirilən ikinci 
forumda 30 ölkənin, eləcə də 20 
beynəlxalq maliyyə və donor təş-
kilatının yüksək vəzifəli şəxsləri də 
daxil olmaqla 1000-ə yaxın qonaq 
iştirak edib.

Üçüncü forumda isə 1000-dən 
çox nümayəndənin iştirakı gözlə-
nilir.

Xətayi Əzizov

“ələt qəsəbəsində aiz-in yaradılMası azərbaycanın, 
Xüsusilə də bakı liManının beynəlXalq nəqliyyat 

dəHlizlərində əHəMiyyətini artıracaq”

azərbaycan tbilisidə keçiriləcək 
üçüncü ipək yolu beynəlXalq 

foruMuna dəvət olunub

dəniz akadeMiyasında “açıq qapı günü” keçirilib

“bilik günü” qeyd olunub

tanap-ın dəniz Hissəsinin tikintisinə başlanılıb
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“Azərbaycan Xəzər Dəniz Gə-
miçiliyi” Qapalı Səhmdar Cəmiy-
yətinin xarici sularda üzən gəmilə-
rinin fəaliyyət coğrafiyası kifayət 
qədər genişdir. İndi dor ağacında 
Azərbaycan bayrağı dalğalanan 
11 gəmimiz (10 quru yük gəmisi və 
1 tanker) Aralıq, Qara dənizlərdə 
yerləşən onlarla limana yan alır. 
Həmin gəmilər vacib beynəlxalq 
su nəqliyyat arteriyaları ilə müxtə-
lif yüklər daşıyır. Bu isə sözsüz ki, 
ölkəmizə xarici valyutanın gətiril-
məsində, Gəmiçiliyin inkişafında 
mühüm əhəmiyyət kəsb edir. 

“seanews.az”-ın əməkdaşı uzaq 
səfərlər kapitanı aydın quliyevlə  xa-
rici sularda fəaliyyət barədə söhbətlə-
şib. Müsahibəni təqdim edirik.

Aydın Quliyev 1977-ci ildən Azər-
baycan Xəzər Dəniz Gəmiçiliyində işlə-
yir. Karyerasına matrosluqdan başlayıb. 
2003-cü ildən uzaq səfərlər kapitanıdır. 
Gəmiçiliyə məxsus bir çox gəmidə ça-
lışıb. Hazırda Qara dənizdə istismar 
olunan “Üzeyir Hacıbəyli” gəmisinin 
kapitanıdır.

Aydın Quliyev uzaq səfərlər kapi-
tanı olmaqdan qürur duyur. Deyir ki, 
xarici ölkə sularında Azərbaycan bayra-
ğını dalğalandırmaq həm şərəfli, həm də 
məsuliyyətlidir: 

-Biz burada ölkəmizi təmsil edi-
rik. Hər şeydən öncə vətənimizin adını 
daim uca tutmağa çalışırıq. Şükürlər 
olsun ki, indiyədək hər şey ürəyimizcə 

olub. Heyətimizin peşəkarlığını isə xa-
rici limanlarda da etiraf edirlər.  

Gəminin heyət üzvləri limanlarda 
xaricilərlə ünsiyyətdə olanda Azərbay-
can haqqında geniş məlumat verməyi 
də özlərinə borc bilirlər. Aydın Quliyev 
deyir ki, Qarabağ həqiqətləri barədə in-
diyədək yüzlərlə əcnəbini məlumatlan-
dırıblar. 

“Biz bunu işimizin mühüm tərkib 
hissəsi sayırıq. İstəyirik ki, təbliğat 
məsələsində az da olsa bizim də töhfə-
miz olsun.”

- aydın müəllim, çox vaxt vətən-
dən uzaqlarda olmaq çətin deyilmi? 
darıxmırsınız ki?

-Artıq bu həyata öyrəşmişik. Gəmi 
isə bizim ikinci evimizdir. Asudə vaxt-
larımızda milli filmlərimizə baxırıq, 
milli musiqilər dinləyirik. Burda yedi-
yimiz yeməklər belə öz mətbəximizə 
aiddir. Gəminin göyərtəsində özümüzü 
Azərbaycanda olduğu kimi hiss edirik-
sə, niyə darıxaq?!

Müsahibimiz işinə çox bağlıdır. De-
yir ki, dənizçi həyatının hər anı maraqlı-
dır. Hətta fırtınalar belə onu qorxutmur. 
Əksinə, daha da gücləndirir, məsuliyyə-
tini artırır. 

-Elə gələndə fırtınaya düşmüş-
dük,-deyir.-Fırtınaya görə  Türkiyənin 
ərazi sularında lövbərdə dayanmalı ol-
duq. 6.8 bal gücündə külək əsirdi. Ciddi 
narahatlığımız olmadı. Çünki, yükü gə-
miyə düzgün yığmışdıq. Fırtınada əsas 
məsələ budur. Yük anbara düzgün yığıl-

mayanda təhlükə riski artır. Küləyə də 
düşürük, gəmilərlə təhlükəli yerlərdən 
də keçirik. Heyətimizin peşəkarlığı və 
cəsarəti sayəsində istənilən vəziyyətdən 
çıxırıq. 

- aydın müəllim, bir az da səfə-
riniz barədə məlumat verin. indi 
hardan gəlirsiniz və sonrakı planınız 
nədir? 

-Ukraynanın İzmayıl limanından 
Közcə limanına gedirik. Hazırda su, 
yanacaq və ərzaq ehtiyatı üçün dayan-
mışıq. Yükümüz isə buğdadır. Ümu-
miyyətlə, gəmimiz Aralıq dənizi hövzə-
sində üzür. Bura Aralıq, Qara və Egey 
dənizləri daxildir. Gəmimiz təzədir. 
Bu yaxınlarda istismara verilib. Heç 
bir problemimiz yoxdur. “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi” QSC burda 
bizim üçün hər cür şərait yaradıb. 

- boğazlardan keçmək prosesini 
izah edə bilərsinizmi?

- Gəmimiz müasir naviqasiya ava-
danlıqları ilə tam təchiz olunub. Bo-
ğazlardan onların köməyi ilə keçirik. 
Bələdçidən mümkün qədər az istifadə 
edirik. Amma Kerç boğazından keçən-
də bizə bələdçi lazım olur. Çünki, bura-
da yeni körpü tikilib. Bosfor və Darda-
nel boğazlarından keçəndə maksimum 
ehtiyatlı oluruq. Axıntıların olma ehti-
malı burada çox yüksəkdir. Gəmilərin 
intensiv hərəkəti də keçidi çətinləşdirən 
amillərdəndir. Əsas şərt qabaqdan və 
arxada gələn gəmilərlə təhlükəsiz mə-
safədə üzməkdir. 

Dəniz Nəqliyyatı İşçiləri Həmkar-
lar İttifaqları Beynəlxalq Konfede-
rasiyasının (DNİHİBK) vI qurultayı 
keçirilib.

Qurultayda 2012-ci ilin sentyab-
rından 2017-ci ilin sentyabrına qə-
dər olan dövr ərzində görülmüş işlər,  
DNİHİBK İcraiyyə Komitəsinin he-
sabatı və “DNİHİBK-in 2018-2022-ci 

illər üçün fəaliyyətinin əsas istiqamətlə-
ri”, DNİHİBK-in Təftiş Komissiyasının 
hesabatı, DNİHİBK Nizamnaməsinə 
dəyişiklik və əlavələr edilməsi, habelə 
DNİHİBK Təftiş Komissiyası haqqın-
da Əsasnaməyə dəyişiklik və əlavələrin 
edilməsi, Beynəlxalq Konfederasiyanın 
sədrinin və onun müavininin seçilməsi, 
DNİHİBK İcraiyyə Komitəsinin tərki-

binin formalaşdırılması, qurumun Təf-
tiş Komissiyasının üzvlərinin seçilməsi 
haqqında məsələlər müzakirə edilib.

Qurultay iştirakçıları DNİHİBK-in 
VI qurultayının müraciət və qətnamələ-
rini, DNİHİBK-ə üzvlük haqlarının 
məbləğinin və ödənilməsi yollarının 
müəyyənləşdirilməsi qaydasını da mü-
zakirə ediblər.

dəniz nəqliyyatı işçiləri HəMkarlar ittifaqları 
beynəlXalq konfederasiyasının vı qurultayı olub

Azərbaycanda dənizçilik 
sahəsində qanunvericiliyin 
təkmilləşdirilməsi üçün layihələr 
hazırlanıb.

Azərbaycan Dövlət Dəniz Admi-
nistrasiyasının mətbuat xidmətindən  
bildirilib ki, bu barədə Böyük Brita-
niyada səfərdə olan Azərbaycan Res-
publikasının nümayəndə heyəti BMT-
nin nüfuzlu orqanı olan Beynəlxalq 
Dəniz Təşkilatının (IMO) paytaxt 
Londonda yerləşən baş qərargahında 
təşkilatın baş katibinin köməkçisi və 
üzv dövlətlərin Auditi və implemen-
tasiya üzrə dəstək şöbəsinin direktoru 
Laurens Barşyu ilə görüşdə deyib.

Laurens Barşyu Beynəlxalq Dəniz 
Təşkilatının Audit Ekspert Qrupunun 
bu ilin 28 may-6 iyun tarixlərində 
Azərbaycan Dövlət Dəniz Administ-
rasiyasında keçirdikləri yoxlamanın 
nəticələrinə görə Azərbaycan Res-
publikasının 172 dünya dəniz dövləti 
sırasında ən qabaqcıl dövlətləri geridə 
qoyaraq statistika üzrə ön sırada yer 
tutmasını mühüm və vacib bir məqam 
kimi vurğulayıb. Qlobal problemlərin 
tüğyan etdiyi, iqtisadi böhranın yaşan-
dığı dünya ölkələrindən fərqli olaraq 
bu gün Azərbaycanın stabil, təhlükə-
siz, inkişaf edən dövlət olduğunu 
deyən Laurens Barşyu audit yoxlama-
sı nəticəsində əldə edilən uğurlu nəti-

cənin nümunə olacaq vacib amil kimi 
dəyərləndirib.

Azərbaycan Respublikasının Pre-
zidenti İlham Əliyevin bütün sahələrə 
olduğu kimi dənizçilik sahəsinə və 
dənizçilərə göstərdiyi diqqət və qayğı-
nın nəticəsində əldə edilən uğurlardan 
danışan nümayəndə heyəti dövlət baş-
çısı tərəfindən həyata keçirilən uğurlu 
siyasətin nəticəsi olaraq Azərbayca-
nın nüfuzunun beynəlxalq aləmdə il-
dən-ilə artdığını vurğulayıb.

Görüşdə qeyd olunub ki, dəniz-
çilik sahəsində bundan sonra da qa-
nunvericiliyin təkmilləşdirilməsi, 

dəniz üzgüçülüyünün təhlükəsizliyi 
sisteminin effektivliyinin artırılması, 
dəniz nəqliyyatı sahəsində Beynəlxalq 
Dəniz Təşkilatının konvensiyalarının 
tələblərinə riayət olunması istiqamə-
tində daha vacib işlər görüləcək. Ar-
tıq bu istiqamətdə müəyyən layihələ-
rin hazırlandığını deyən nümayəndə 
heyəti bildirib ki, layihələrin reallaş-
ması dənizçilik sahəsinin inkişafına 
öz töhfəsini verəcək.

Görüşdə qarşılıqlı əməkdaşlığa 
dair həyata keçiriləcək tədbirlər və bir 
sıra mühüm məsələlər müzakirə olu-
nub.

bdt ardda-da aparılan auditin 
nəticələrini yüksək qiyMətləndirib

Azərbaycan Dövlət Dəniz Akade-
miyasının professor-müəllim heyəti 
12-13 sentyabr  tarixlərində  Azər-
baycan Respublikasının Dövlət Dəniz 
Administrasiyasında “Beynəlxalq 
Dəniz Təşkilatının Konvensiyalarına 
edilən dəyişikliklərin mənimsənilmə-

sinə dair” keçirilən seminarda iştirak 
edib.

Seminarın keçirilməsində məqsəd 
iştirakçıları Beynəlxalq Dəniz Təşkila-
tının Konvensiyalarına edilən dəyişik-
liklərlə tanışlıq olub.

Seminar zamanı Beynəlxalq Dəniz 

Təşkilatı tərəfindən  “Dəniz-
çilərin hazırlanmasına, onlara 
diplom verilməsinə və növbə 
çəkməyə dair” 1978-ci il tarixli 
Beynəlxalq Konvensiya, “Dəni-
zin gəmilərdən çirkləndirilməsi-
nin qarşısının alınması haqqında 
1973-cü il tarixli Beynəlxalq 
Konvensiya, “Dənizdə insan 
həyatının mühafizəsinə dair” 
1974-cü il tarixli Beynəlxalq 
Konvensiya üzrə qəbul edilən 
dəyişikliklər haqqında iştirakçı-
lara məlumat verilib.

Seminarda iştirak edən 
“Ruskiy Reqistr” Təsnifat Cə-
miyyətinin nümayəndəsi Təhsil 
və tədris sahəsində İSO 9001 
keyfiyyəti idarəetmə sistemi-

nin mahiyyəti, əhatə dairəsi,  İSO 
9001:2009 və yeni İSO 9001:2015 
keyfiyyəti idarəetmə sisteminin müba-
diləsi haqqında iştirakçıları maraqlan-
dıran suallara ətraflı cavab verib.

“beynəlXalq dəniz təşkilatının konvensiyalarına edilən 
dəyişikliklərin MəniMsənilMəsinə dair” seMinar keçirilib

“Hər əsən küləkdən qorXMağa dəyMəz”

Azərbaycan Həmkarlar İtti-
faqları Konfederasiyası (AHİK) 
2000-ci il oktyabrın 17-dən 
Beynəlxalq Həmkarlar İttifaqları 
Konfederasiyasının üzvüdür və 
bu beynəlxalq təşkilatın keçirdiyi 
bütün tədbirlərdə fəal iştirak edir. 
AHİK-in nümayəndəsi bu mötə-
bər beynəlxalq həmkarlar ittifaqı 
təşkilatının icraiyyə komitəsində 
təmsil olunur.

Bu sözləri sentyabrın 19-da 
Dəniz Nəqliyyatı İşçiləri Müstəqil 
Həmkarlar İttifaqı Respublika Ko-
mitəsinin təşkilatçılığı ilə keçirilən 
tədbirdə Azərbaycan Həmkarlar İt-
tifaqları Konfederasiyasının sədri 
Səttar Mehbalıyev deyib.

Rəhbərlik etdiyi qurumla bağlı mə-
lumat verən S.Mehbalıyev bildirib ki, 
təqribən 1 milyon 500.000 nəfəri özün-
də birləşdirən Azərbaycan Həmkarlar 
İttifaqları ölkənin qanunverici orqanla-
rının işində, işçilərin hüquqlarının mü-
dafiəsində və əmək qanunvericiliyinin 
qəbul olunmasında fəal iştirak edir.

Onun sözlərinə görə, Azərbaycan-
da maaşların sistemli şəkildə artması və 
həmkarların üzvlərindən üzvlük haqla-
rının vaxtında yığılması nəticəsində bir 
çox sahə həmkarlar ittifaqının iqtisadi 
durumu xeyli yaxşılaşdırılıb.

Bu amil həm də həmkarlar ittifaq-
larında təşkilati işlərin səviyyəsinin 
yüksəldilməsinə imkan verib. Belə ki, 
son illər Rabitə İşçiləri Müstəqil Həm-
karlar İttifaqı, Dəniz Nəqliyyatı İşçiləri 
Müstəqil Həmkarlar İttifaqı və Dəmir 

Yolları İşçiləri Müstəqil Həmkarlar İt-
tifaqı öz əməkdaşları üçün respublika-
nın ən yaxşı kurortlarında istirahət və 
müalicə zonaları yaradıblar. Təkcə cari 
ilin yay aylarında burada 7000 həmkar-
lar üzvü və onların ailə üzvləri istirahət 
ediblər.

Nəzərə çatdırılıb ki, Azərbaycan 
dövləti dəniz nəqliyyatının inkişafı-
na xüsusi önəm verir. Prezident İlham 
Əliyevin 2016-2020-ci illəri əhatə edən 
Sərəncamına əsasən, Dövlət Xəzər Də-
niz Gəmiçiliyində nəqliyyat və neft 
sənayesi sahəsində yenilənmə tədbirlə-
rinin həyata keçirilməsi, gəmi təmiri za-
vodlarının modernləşdirilməsi və digər 
mühüm istiqamətlərin inkişafı nəzərdə 
tutulur.

Bu baxımdan Azərbaycan Həmkar-
lar İttifaqları Konfederasiyasının sahə 
həmkarlar ittifaqlarının qarşısında ciddi 
vəzifələr durur.

Beynəlxalq Həmkarlar İttifaqları 
Konfederasiyasının sədri Qeorqi Stol-
yarenko qeyd edib ki, ilk dəfə Kiyev 
şəhərində təsis olunan Beynəlxalq Həm-
karlar İttifaqları Konfederasiyasının bu 
il 25 yaşı tamam olur. Onun təsisçiləri 
arasında Azərbaycan Həmkarlar İttifaq-
ları Konfederasiyası da olub. “O zaman 
sayımız 1600 nəfər idi. Hazırda gənclə-
rimizin hesabına konfederasiyanın sıra-
ları genişlənməkdədir”.

G.Stolyarenko sentyabrın 20-də 
Bakıda keçiriləcək Dəniz Nəqliyyatı İş-
çiləri Müstəqil Həmkarlar İttifaqı Res-
publika Komitəsinin (DNİMHİRK) IV 
Qurultayının işinə uğurlar diləyib.

Sonda Beynəlxalq Həmkarlar İtti-
faqları Konfederasiyasının sədri Qeorqi 
Stolyarenko Dəniz Nəqliyyatı İşçiləri 
Müstəqil Həmkarlar İttifaqı Respublika 
Komitəsinin bir sıra işçilərini hədiyyə 
və tərifnamə ilə təltif edib.

azərbaycan dövləti dəniz nəqliyyatının 
inkişafına Xüsusi önəM verir

“Şahdəniz Mərhələ 2” layihə-
si üçün inşa olunan ikinci üst 
tikililər, yəni Hasilat və Dikbo-
rular (HDB) platformasının üst 
tikililəri dənizə yola salınaraq öz 
yerinə quraşdırılıb.

Bu barədə  “Şahdəniz” konsorsiu-
mundan məlumat verilib.

Bundan əvvəl isə, iyun ayının əv-
vəllərində Yaşayış Blokları və Texno-
loji Təchizat (YBTT) platformasının 
üst tikililəri təhlükəsiz qaydada və 
müvəffəqiyyətlə dənizə yola salınaraq 
öz yerinə quraşdırılmışdı.

Tikintisi qrafiki qabaqlayaraq 
başa çatdırılmış HDB platformasının 
üst tikililəri sentyabrın 15-də Bibihey-
bətdəki “Azfen” tikinti-quraşdırma 
sahəsindən Xəzər dənizindəki “Şah-
dəniz” Kontrakt sahəsinə yola salınıb. 

Bundan əvvəl, üst tikililər avqustun 
6-da tikinti-quraşdırma sahəsinin ya-
nalma körpüsündəki yükləmə çərçivə-
sinə qaldırılıb və sentyabrın 9-da isə 
dənizə yola salınmağa hazırlıq məqsə-
dilə STB-1 daşıma barjına yüklənib.

Üst tikililərinin vahid bir konst-
ruksiya kimi daşınması, sürüşdürmə 
üsulu ilə dayaq blokunun üzərinə yer-
ləşdirilməsi, montajı və quraşdırılması 
işləri diqqətlə planlaşdırılıb və 6 gün 
ərzində tamamlanıb. Üst tikililər su-
yun 94 metr dərinliyində artıq öz ye-
rində olan HDB dayaq blokunun üzə-
rinə quraşdırılıb.

HDB platformasının üst tikililə-
rinin çəkisi təxminən 15 min 800 ton 
təşkil edir və onun uzunluğu 100 metr, 
eni isə 60 metrdir. Bu konstruksiya 
133 metr uzunluğunda olan məşəl 

oxundan, 10 axın xətti qəbuletmə 
qurğusundan, beş hasilat separa-
torundan, iki buxarlanan qazlar 
kompressorundan və üç hasilatın 
ixracı xəttindən ibarətdir.

“AMEK-Tekfen-Azfen” 
(ATA) konsorsiumu tərəfindən 
inşa edilmiş HDB platforması-
nın üst tikililəri “Azfen” tikin-
ti-quraşdırma sahəsində yerli 
infrastrukturdan və obyektlərdən 
istifadə etməklə bütövlüklə ölkə 
daxilində tikilib. Bu konstruk-
siyanın tikinti işlərinə subpod-
ratçılar və ixtisaslaşmış təchi-
zatçılar da daxil olmaqla 5000 
nəfərdən çox insan cəlb edilib 
və bu işçi qüvvəsinin təxminən 
90 faizi Azərbaycan vətəndaşları 
olub.

BP-nin layihələr üzrə vit-
se-prezidenti Yuan Dramond 

deyib:“HDB platformasının üst tiki-
lilərinin dənizə yola salınması və də-
nizdə təhlükəsiz şəkildə quraşdırılma-
sı layihə üçün çox mühüm mərhələdir, 
belə ki, bununla dəniz qurğularının ha-
zırlanması işləri başa çatır. Biz nəhəng 
“Şahdəniz Mərhələ 2” layihəsinin ta-
mamlanmasına və növbəti ildə ilk qa-
zın çatdırılmasına dəstək olmaq üçün 
dənizdə yekun quraşdırma işlərinin 
təhlükəsiz şəkildə və vaxtında yerinə 
yetirilməsindən məmnunluq duyuruq. 
Məmnuniyyətlə qeyd etməliyəm ki, 
layihə qrafikə tam uyğun şəkildə və 
planlaşdırılmış büdcədən az məsrəflə 
irəliləyir. Bu mərhələyə əməyin təh-
lükəsizliyi üzrə yüksək göstəricilərlə 
çatmaq üçün öz zəhmətini əsirgəmə-
miş hər kəsə təşəkkürümü bildirmək 
istəyirəm”.

“şaHdəniz-2” platforMalarının ikinci 
üst tikililəri dənizdə quraşdırılıb



“Cənub Qaz Dəhlizi” layihələrində 
“Cənub Qaz Dəhlizi” Qapalı Səhmdar 
Cəmiyyətinin (CQD) mülkiyyətində olan 
iştirak paylarının maliyyələşdirilməsi 
üçün 2014-2020-ci illər üzrə ümumi tələb 
olunan təqribən 12,3 milyard ABŞ dolla-
rı məbləğində vəsaitdən bu il sentyabrın 
15-dək 7,6 milyard dollarlıq hissəsi, yəni 
təxminən 62 faizi icra edilib.

Bu barədə AZƏRTAC-a eksklüziv açıq-
lamasında “Cənub Qaz Dəhlizi” QSC-nin 
baş direktoru Əfqan İsayev deyib.

Xatırladaq ki, “Cənub Qaz Dəhlizi” 
QSC Azərbaycan Prezidentinin “Şahdəniz 
qaz-kondensat yatağının istismarının ikinci 
mərhələsi və “Cənub Qaz Dəhlizi”nin ya-
radılmasına dair digər layihələrlə bağlı bəzi 
tədbirlər haqqında” 2014-cü il tarixli 25 fev-

ral Sərəncamı əsasında yaradılmış və səhm-
lərinin 51 faizi dövlət mülkiyyəti olmaqla İq-
tisadiyyat Nazirliyinə, 49 faizi isə SOCAR-a 

məxsus olan qapalı səhmdar cəmiyyətidir.
Avropa İttifaqı üçün prioritet enerji 

layihələrindən biri olan “Cənub Qaz Dəh-
lizi”nin seqmentlərini “Şahdəniz Mərhələ 
2”, “Cənubi Qafqaz Boru Kəmərinin Ge-
nişləndirilməsi”, Trans-Anadolu (TANAP) 
və “Trans-Adriatik” (TAP) layihələri təşkil 
edir. Bu boru xətti Xəzər dənizinin Azər-
baycan sektorundakı “Şahdəniz-2” yata-
ğından hasil olunacaq qazı Türkiyəyə və bu 
ölkədən də Avropaya çatdıracaq. Uzunluğu 
3 min 500 kilometr olan “Cənub Qaz Dəh-
lizi” vasitəsilə ilkin mərhələdə Türkiyəyə 6 
milyard kubmetr, Avropaya 10 milyard kub-
metr qaz nəqli nəzərdə tutulur. Azərbaycan 
təbii qazının 2018-ci ilin ortalarında Tür-

kiyəyə, 2020-ci ilədək isə Avropaya çatdırıl-
ması planlaşdırılır.

azərbaycan “cənub qaz dəHlizi” layiHəsi üzrə 
Maliyyə öHdəliklərinin 62 faizini icra edib

şiMal-cənub nəqliyyat dəHlizi 
region ölkələrinin iqtisadi 

inkişafına böyük təkan verəcək

Şimal-Cənub beynəlxalq nəqliyyat dəhlizi 
təkcə İran və Rusiya üçün deyil, bütün region 
ölkələri üçün faydalıdır.

Bunu İran Dövlət Dəmir Yolları İdarəsinin 
rəsmi nümayəndəsi Abbas Nəzəri deyib.

Onun sözlərinə görə, Avropa ilə Asiyanı bir-
ləşdirəcək bu dəhliz vasitəsilə Rusiya öz məh-
sullarının ixracı üçün yeni imkan əldə edəcək. 
Finlandiyadan başlayaraq Hindistanda yekunla-
şan dəhliz Rusiya və Azərbaycan ərazilərindən 
keçərək İrana, buradan da Hindistana uzanacaq.

Dəhlizin formalaşmasında iştirak edən Ru-
siya, Azərbaycan və İran öz mallarını Avropaya 
və Asiyaya ixrac etmək imkanı ilə yanaşı, tranzit 
gəlirlər də əldə edəcəklər. Bu beynəlxalq layihə 
yeni xidmət növlərinin açılmasına, iş yerlərinin 
yaradılmasına, ölkələrin büdcələrinə əlavə gəli-
rin gəlməsinə, bir sözlə, ümumi iqtisadi inkişafa 
böyük təkan verəcək.

A.Nəzəri qeyd edib ki, hər üç dövlət bu 
nəqliyyat dəhlizinin yaradılması istiqamətində 
səylərini davam etdirir.

Rabil Kətanov

qaçqınların çayı yararsız 
qayıqlarda keçMəyə cəHd 

etMələri faciə ilə nəticələnir
Myanmanın Rohingiya ştatından olan azı 

102 qaçqın Banqladeşə keçməyə cəhd edərkən 
Naf çayında boğularaq həyatını itirib. Bu barə-
də “bdnews24” xəbər portalı məlumat yayıb.

RİA Novosti agentliyi ixəbər verir ki, Naf 
çayı Banqladeşlə Myanma sərhədinin bir hissə-
sini təşkil edir. Rohingiya qaçqınları çayı yarar-
sız, həddən artıq yüklənən qayıqlarda keçməyə 
cəhd edirlər ki, bu da tez-tez faciə ilə nəticələnir.

Banqladeş sərhəd polisinin nümayəndəsi 
Koks Maynuddin Xan avqust ayından indiyə-
dək Naf çayından hər gün insan cəsədlərinin 
tapıldığını bildirib.

tap: yunanıstan və albaniya Marşrutunun  
üçdəikisində borular Xətt boyunca düzülüb

Bakı Beynəlxalq Dəniz Ticarət Li-
manının təcrübə proqramı başa çatıb.

Bakı Limanından  bildirilib ki, bu il 
limanın təcrübə proqramında iştirak etmək 
üçün müxtəlif şöbə və departamentlər üzrə 
700 tələbə müraciət edib. Müraciət edən 
gənclərdən 200-ü imtahana keçmə şan-
sı qazanıb. İmtahanı uğurla başa vurmuş 
Azərbaycan Dövlət İqtisad Universiteti, 
Milli Aviasiya Akademiyası, Azərbay-
can Dövlət Neft və Sənaye Universiteti, 
“ADA” Universiteti, Dövlət İdarəçilik 
Akademiyası, Bakı Mühəndislik Univer-
siteti, Azərbaycan Dövlət Prezidenti Ya-

nında İdarəçilik Akademiyasının tələbələri 
müsahibəyə dəvət edildikdən sonra aidiyyə-
ti departamentlər üzrə işə başlayıblar. Təc-
rübə müddətində tələbələr əsl komanda işi 
ilə tanış olub və təcrübəli liman əməkdaşları 
ilə birlikdə çalışaraq aidiyyəti departament-
lər üzrə təcrübə toplayıblar.

Baş direktor Taleh Ziyadov Bakı Li-
manında 2 aylıq təcrübə proqramını uğurla 
başa vurmuş tələbələrlə görüşüb, onların 
təcrübə dövründə əldə etdikləri bilik və 
məlumatlarla maraqlanaraq, onlara gələ-
cək karyeralarında uğurlar arzulayıb və 
tələbələrə sertifikatlarını təqdim edib.

Azərbaycan təbii qazını Avropaya 
daşıyacaq “Trans-Adriatik” (TAP) qaz 
boru kəmərinin yunanıstan və Albaniya 
marşrutunun üçdəikisində borular xətt 
boyunca düzülüb.

Bu barədə boru kəmərinin operatoru 
olan TAP AG şirkəti məlumat yayıb. Bildirilir 
ki, TAP-ın 765 kilometrlik Yunanıstan və Al-
baniya hissəsində 520 kilometr boru marşrut 
xətti boyunca düzülüb.

Qeyd edək ki, TAP qaz boru kəməri la-
yihəsinin 50 faizdən çoxu icra edilib. Boru 
kəmərinin tikintisi işlərinə başlanılandan ötən 
təxminən 16 ay ərzində layihə üzrə 16 milyon 
adam/saat iş görülüb. TAP-ın 765 kilometr-
lik Yunanıstan və Albaniya hissəsində boru 
kəməri marşrutunun təxminən 539 kilometri, 
yəni 70 faizi təmizlənib. Qaynaq edilən boru-
ların 45 faizdən çoxu döşənib.

Boru kəmərinin tikintisində istifadə olu-
nacaq 55 min borunun təxminən 95 faizi 
Yunanıstan, Albaniya və İtaliyaya çatdırılıb. 
TAP-ın dəniz hissəsində istifadə olunacaq bo-
ruların sonuncu partiyası isə sentyabrın 3-6-
da İtaliyanın Brindisi bölgəsində boşaldılıb. 
TAP-ın keçdiyi ölkələrdə ümumilikdə 5 min 
500 nəfər işçi çalışır.

Avqustun əvvəlinə Yunanıstanda TAP 
kəməri marşrutu üzrə 375 kilometr ərazi tə-
mizlənib, təxminən 347 kilometr borular xətt 
boyunca düzülüb. Boruların 316 kilometri 
qaynaq edilib. 229 kilometr borular isə qay-
naqlandıqdan sonra torpaq altına basdırılıb. 
Xətt boyunca 133 kilometr sahə isə tamamilə 
əvvəlki vəziyyətinə gətirilib.

Ötən ayın əvvəlinə Albaniyada TAP-ın 

inşası üzrə 133 kilometr ərazi təmizlənib, 127 
kilometr məsafədə borular xətt boyunca dü-
zülüb. Boruların 118 kilometri qaynaq edilib. 
Təxminən 99 kilometr boru isə qaynaq edil-
dikdən sonra torpaq altına basdırılıb. Xətt bo-
yunca 59 kilometr sahə isə tamamilə əvvəlki 
vəziyyətinə gətirilib.

Bundan başqa, TAP-ın ötürücülük qa-
biliyyəti ildə 10 milyard kubmetr olan ilkin 
layihəsi üzrə biri Yunanıstanın şərqində - Ki-
poidə, digəri isə Albaniyanın qərbində - Fier-
də olmaqla ümumilikdə iki kompressor stan-
siyasının tikintisi davam etdirilir. Həmçinin 
Albaniyanın şərqində Bilisht regionuna yaxın 
ərazidə bir ölçmə stansiyasının inşası aparılır.

Qeyd edək ki, TAP Avropa İttifaqı üçün 
prioritet enerji layihələrindən olan “Cənub 
Qaz Dəhlizi”nin bir seqmentini təşkil edir. 
Boru kəmərinin təməli keçən il mayın 17-də 
Yunanıstanın Saloniki şəhərində qoyulub. La-
yihənin ümumi dəyəri 4,5 milyard avro ola-
caq. Buraya 2009-cu ildən bəri davam edən 
dizayn və mühəndislik işləri də daxil edilib. 
“Şahdəniz” konsorsiumu ilk qaz satışını 2018-
ci ilin sonunda Türkiyəyə və Gürcüstana hə-
yata keçirəcək. Avropaya ilk qazın verilməsi 
isə bundan təxminən 1 il sonra 2020-ci ilin 
əvvəllərində planlaşdırılır. Bu ilin ilk rübündə 
layihə üzrə kompressor stansiyalarının tikin-
tisinə də başlanılacaq. Boru kəmərinin dəniz 

hissəsi isə 2018-2019-cu illərdə inşa ediləcək.
Xəzər dənizinin Azərbaycan sektorunda-

kı “Şahdəniz-2” yatağından hasil olunacaq 
qazı Türkiyəyə və bu ölkədən də Avropaya 
daşıyacaq 3 min 500 kilometr uzunluğundakı 
“Cənub Qaz Dəhlizi”nin tərkib hissəsi olan 
TAP layihəsi Cənubi Qafqaz Boru Kəmərinin 
və TANAP-ın davamı olub, “Şahdəniz-2”dən 
hasil olunacaq qazın Yunanıstan və Albani-
ya vasitəsilə, Adriatik dənizindən keçməklə 
İtaliyanın cənubuna, oradan da Qərbi Avro-
paya nəqlini nəzərdə tutur. TAP boru kəməri  
TANAP ilə birləşəcək və Yunanıstanın Türkiyə 
ilə sərhəddə yerləşən Kipoi ərazisindən başla-
yacaq. Buradan TAP boru kəməri Yunanıstan 
və Albaniya ərazisini qət edərək şərqdən qər-
bə Adriatik dənizi sahillərinə doğru istiqamət-
lənəcək və İtaliyanın Puqlia bölgəsində sahilə 
çıxacaq. Boru kəməri burada “Snam Rete 
Gas” şirkətinin istismar etdiyi İtaliyanın qaz 
nəqliyyatı şəbəkəsinə birləşəcək. Bu layihə 
Azərbaycan qazının İtaliya, Almaniya, Fransa, 
Böyük Britaniya, İsveçrə və Avstriya kimi bö-
yük Avropa bazarlarına çatdırılması üçün bö-
yük imkanlar yaradır. TAP-ın ilkin ötürücülük 
qabiliyyəti ildə 10 milyard kubmetr olacaq və 
bu həcmin gələcəkdə 20 milyard kubmetrədək 
artırılması nəzərdə tutulub.

Boru kəmərinin uzunluğu 878 kilometr 
(Yunanıstan–550 kilometr, Albaniya–215 ki-
lometr, Adriatik dənizi–105 kilometr, İtali-
ya–8 kilometr), diametri isə 48 düymdür (su-
altı hissə-37 düym). Boru kəmərinin ən aşağı 
hissəsi dəniz səviyyəsindən təxminən 820 
metr dərinlikdə, ən yüksək hissəsi Albaniya 
dağlarında 1800 metr hündürlükdən keçəcək. 
2020-ci ilədək layihə üzrə Azərbaycan şirkət-
lərinin xərclərinin 1,2 milyard dollar olması 
gözlənilir.

TAP-ın səhmdarları belədir: BP (20 faiz), 
SOCAR (20 faiz), “Snam S.p.A.” (20 faiz), 
“Fluxys” (19 faiz), “Enagás” (16 faiz) və 
“Axpo” (5 faiz)

təcrübə proqraMı başa çatıb
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superyaXta 
suya buraXılıb

Monakonun "Dynamiq" tərsanəsi GTT 
115 (Grand Turismo Transatlantic) superyax-
tasını suya buraxıb.

 "Superyacht Times" xəbər verir ki, yaxta 
"Dynamiq" tərsanəsinin rəhbəri, rusiyalı iş ada-
mı və dizayner Sergey Dobroserdovun ideyası 
əsasında Almaniyanın "Studio F.A. Porsche fir-
ması tərəfindən hazırlanıb. Yaxtanın maksimal 
sürəti 21 düyün (saatda 39 kilometr), uzunluğu 
35 metr, qiyməti 13,5 milyon avrodan başlayır. 
Gəmi altı nəfərdən ibarət heyət üçün nəzərdə 
tutulub.

GTT 115 dünyada yeganə yaxtadır ki, ya-
nacaq sərfini azaldan və dayanıqlılığı yaxşılaş-
dırmağa imkan verən Hollandiyanın "Van Oos-
sanen" şirkətinin "Hull Vane" sualtı qanadı ilə 
təchiz olunub.

balıqçı qayığının 
batMası nəticəsində 
10 nəfər itkin düşüb
Çinin Sarı dəniz sahil sularında balıqçı 

qayığının batması nəticəsində 10 nəfər itkin 
düşüb.

Şandun vilayətinin Veyxay şəhərindəki su-
larda xilasetmə xidməti sentyabrın 19-da səhər 
dənizdə balıqçı qayığının qəzaya uğraması 
barədə siqnal alıb. Dərhal hadisə yerinə xilase-
dici qüvvələr, o cümlədən 37 gəmi cəlb olunub. 
Hələlik axtarışlar bir nəticə verməyib.

əvvəlki nəsil gəMilərdən 
200 Min ton çoX yük daşıyacaq

Çində dünyanın dəmir filizi daşıyan ən 
böyük gəmisi istismara verilib.

Çin Mərkəzi Televiziyası (CCTV) xəbər 
verir ki, ötən ilin oktyabrında inşasına başlanı-
lan və ən son avadanlıqla təmin olunan gəmi-
nin uzunluğu 362 metr, eni 65 metrdir. Ümumi 
çəkisi 400 min ton olan gəmi bir əvvəlki nəsil 
gəmilərdən 30 faiz çox yük (200 min ton) da-
şıya biləcək.

Gəmini bu tip digər modellərdən fərqlən-
dirən əsas xüsusiyyətlərdən biri də onun 18,8 
faiz az yanacaq işlətməsidir. Bu da öz növbəsin-
də filiz daşınmasının dəyərini 30 faiz azaltmağa 
imkan verir.

“skangas” ilk dəfə 
gəMidən gəMiyə lng 

yanacaq doldurub
“Skangas”ın mayeləşdirilmiş təbii qaz – 

LNG (liquefied natural gas) doldurma gəmisi 
“M/T Coralius” ilk dəfə gəmidən gəmiyə 
yanacaq doldurub.

LNG satışı Danimarka və İsveç arasındakı 
beynəlxalq sularda baş verib.

Yanacaq nəqli əsasən Baltik bölgəsində xid-
mət göstərən “M/T Fure West” adlı neft tanke-
rinə həyata keçirilib.

qayığın aşMası nəticəsində 
azı 22 nəfər Həlak olub
Hindistanda yamuna çayında qayığın aş-

ması nəticəsində azı 22 nəfər həlak olub.
RİA Novosti informasiya agentliyi xəbər 

verir ki, hadisə Uttar-Pradeş ştatında baş verib.
Yayılan məlumatlara görə, qayıqda 60-a 

yaxın insan olub, hələlik onlardan yalnız 12-si 
xilas edilib. Fövqəladə hallar xidməti hadisə 
yerində xilasetmə əməliyyatlarını davam etdirir.

Mazut daşıyan gəMinin 
aşMasının yunanıstana 
zərəri 500 Milyon avro 

dəyərində qiyMətləndirilir
yunanıstanın “Proto Tema” nəşrinin 

məlumatına əsasən, Egey dənizində qəzaya 
uğrayaraq aşan mazut dolu “Agiya Zoni 2” 
gəmisinin bu ölkənin ekologiyasına ziyan 
vurması iqtisadiyyata da ciddi təsir göstərir. 
Mazutun dənizə axması nəticəsində ölkə iq-
tisadiyyatına zərərin 500 milyon avro olduğu 
ehtimal edilir. Attika sahillərinə dəyən ekoloji 
zərbə nəticəsində burada fəaliyyət göstərən 
restoranlar və yeməkxanalar bağlanır, balıq-
çılığa icazə verilmir. Bu isə onsuz da işsizliyin 
səviyyəsinin yüksək olduğu ölkədə vəziyyətin 
daha da çətinləşməsinə gətirib çıxarır.

Sentyabrın 10-da göyərtəsində 2,5 min ton 
mazut olan “Agiya Zoni 2” gəmisi Salamin ada-
sı ilə Pirey limanı arasında qəzaya uğrayıb. Nə-
ticədə Faliro və Qlifade çimərlikləri yararsız və-
ziyyətə düşüb. Ölkənin səhiyyə naziri əhalinin 
bu çimərliklərdə üzməsinin qadağan edilməsi 
barədə əmr imzalayıb.

İqbal Hacıyev

Cari ilin mülki müdafiə tədbirləri 
planına uyğun olaraq Xəzər Dəniz Neft 
Donanmasında «Fövqəladə hadisələrin  
nəticələrinin aradan qaldırılması zamanı 
Mülki müdafiə orqan və qüvvələrinin idarə 
edilməsinin təşkili» mövzusunda Rəhbər 
Heyətin mülki müdafiə və MM qüvvələrinin 
xəbərdarlıq və toplanışı üzrə məşqi keçiril-
mişdir.

Məşqin əsas məqsədi qəza və dağıntıların 
aradan qaldırılmasında təşkilatçılığın və ope-
rativliyin artırılması, fövqəladə hallar komis-
siyasının və idarəetmə orqanlarının fövqəladə 
hadisələrin nəticələrindən işçilərin mühafizə-
si üzrə vərdişlərinin və fəaliyyətlərinin tək-
milləşdirilməsi, fövqəladə hadisələrin nəti-
cələrinin aradan qaldırılması işlərinin təşkili 
və keçirilməsi üzrə rəhbər heyətə, fövqəladə 
hallar komissiyasına və idarəetmə orqanları-
na lazımi təcrübənin qazanılması imkanları-
nın yaradılması idi.

Məşq zamanı MM qüvvələrinin koman-
dir-rəis heyəti daxil olan siqnallara əsasən, 
fəaliyyət üzrə düzgün qərarlar qəbul etmiş və 
öz vəzifələrini qısa müddət ərzində lazımi sə-
viyyədə yerinə yetirmişlər. 

Məşq zaManı düzgün qərarlar qəbul edilMişdir



21 sentyabr - Sıfır Emissiya 
Günü idi (Zero Emissions Day və 
ya ZeDay). Həmin təqvim hər il 
dünyanın bir çox ölkəsində qeyd 
edilir.

Həmin günün qeyd edilməsinin 
təşəbbüskarı 1980-ci ildə Kanada-
nın Yeni Şotlandiya əyalətinin sakini 
olsa da, beynəlxalq dərəcədə 2008-ci 
ildə təsis edilib.

Bu günün əsas mesajı “Planeti-
mizə il ərzində bir gün istirahət ver-
mək”dir. Aksiyanın devizi 12 dilə 
- ərəb, Çin, fransız, alman, italyan, 
yapon, Koreya, holland, portuqal, 
rus, ispan və ingilis dillərinə tərcümə 
olunub. Burada əsas məqsəd dünya 
ictimaiyyətinin diqqətini qaz emissi-
yaları probleminə yönəltməkdir.

Sıfır Emissiya Gününün 24 sa-

atlıq göstərişləri bunlardır: neft, qaz, 
kömür istifadə etməyin və ya yan-
dırmayın, yanacaqla təchiz edilmiş 
elektrik enerjisi istifadəsini minimu-
ma endirin və ya tamamilə aradan 
qaldırın, əhəmiyyətli və təcili xid-
mətlər həmişəki kimi işləməlidir və 
hər şeydən əvvəl sadəcə “mümkün 
olan hər şey edin, şənlənin, gündən 
həzz alın”.

Anakliya İnkişaf Konsorsiu-
munun baş icraçı direktoru Levan 
Akvledianinin müsahibəsi

– Cənab Akvlediani, bildiyimiz 
kimi, Anakliya limanını işlədən kon-
sorsium dərin dəniz limanının tikin-
tisi ilə məşğuldur. Bu, Gürcüstanda 
ilk dərin liman olacaq. Qara Dənizin 
Gürcüstan hövzəsində dərin dəniz 
limanının tikintisinin əhəmiyyəti nə-
dən ibarətdir?

– Ümumiyyətlə, Gürcüstan nəq-
liyyat infrastrukturunu bərpa etmək, 
o cümlədən ölkənin tranzit funksi-
yasının rəqabətliliyini artırmaq niy-
yətindədir. Çünki, müasir nəqliyyat 
infrastrukturu olmadan buna nail 
olmaq mümkün deyil. Buna görə də 
Gürcüstan hökuməti nəqliyyat inf-
rastrukturuna bu günə qədər yatır-
madığı qədər investisiya yönəltmək 
niyyətindədir. Bu dəyər zəncirində-
ki ən mühüm elementlərdən biri də 
yeni limanların yaradılmasıdır. Bil-
diyiniz kimi, Gürcüstanın mövcud 
limanlarının yük qəbuletmə gücü və 
səmərəliliyi məhdud səviyyədədir. 
Çünki, bu limanlar müasir logistika 
tələblərinə cavab vermir. Buna görə 
də müasir dərin dəniz limanı yuxa-
rıda sadaladığımız tələblər baxı-
mından olduqca mühümdür. Kom-
mersiya baxımından limanın böyük 
gəmiləri qəbul etməsi miqyaslı iq-
tisadiyyatın yaranmasına öz töhfə-
sini verəcək. Bu da öz növbəsində 
xərclərə qənaət etməyə imkan verir. 
Hesablamalarımıza görə, limana bir-
başa daxil olan gəmilərlə hər TEU-
da 160 dollara qədər qənaət edə bilə-
cəyik ki, bu da Gürcüstana şərqdən 
daxil olan mövcud yük xərclərinin 
təxminən 30%-i deməkdir. Anakli-
ya limanı hesabına əldə olunacaq bu 
qənaət, bütün il boyu əməliyyatla-
rın aparılması və digər üstünlüklər 
Gürcüstan iqtisadiyyatına töhfə ver-
məklə yanaşı, ümumilikdə Mərkəzi 
Tranzit Dəhlizinin rəqabətliliyinin 
artırılmasında mühüm rol oynaya-
caq.

– dərin dəniz limanı regionda 
yük daşımalarının konteynerləş-
dirilməsini sürətləndirə bilərmi? 
yükdaşımaların sürətləndirilmə-
sinin əhəmiyyəti nədir?

– Konteynerləşdirmə dünya 
üzrə ümumi bir tendensiyadır. Dün-
yada konteynerlər vasitəsilə daşınan 
yüklərin sayı getdikcə artır. Düşünü-
rük ki, müasir konteyner terminalı 
regionumuzda da konteynerləşdirmə 
prosesini sürətləndirəcək. Bu pro-

ses qaçılmazdır, çünki kommersiya 
baxımından konteynerlər vasitəsilə 
yüklərin daşınma prosesi həm daha 
əlverişli, həm də daha sürətli həyata 
keçiriləcək.

– limanla yanaşı, konsorsium 
anakliyada azad iqtisadi zona-
nın (aiz) yaradılması ilə məşğul-
dur. bu aiz gürcüstandakı digər 
aiz-lərdən nə ilə fərqlənir? bun-
dan başqa, anakliya aiz üçün 
yükdaşıma baxımından potensial 
bazar hara hesab olunur?

– Anakliyanın xüsusi statusu 
Konstitusiyada əks olunub ki, bu da 
burada xüsusi tənzimləyici mühit 
və vergi sisteminin mövcudluğuna 
icazə verir. Anakliya FEZ qanunve-
ricilik və normativlərdən irəli gələn 
investisiyaların asanlıqla həyata ke-
çirilməsinə imkan verəcək. Bu da 
nəticə etibarilə Anakliyada iqtisadi 
buma gətirib çıxaracaq.

Gürcüstan “Doing Business” 
reytinqlərində, o cümlədən aşağı 
vergi dərəcələrinə görə ön sıralar-
da olduğuna görə, bu, investorları 
Anakliyada öz bizneslərini inkişaf 
etdirməyə həvəsləndirir. Anakliya 
Limanı ilə birləşən FEZ də bu kimi 
daha çox imkanlar təqdim edəcək. 
Burada idxal-ixrac əməliyyatları, 
ƏDV, mənfəət, əmlak və dividend-
lər vergidən azad olacaq. Anakliya 
FEZ-i həm xarici, həm də yerli in-
vestorların diqqətini cəlb edəcək, 
liman ətrafında sənaye klasteri ya-
radacaq, yeni sənaye sahələri cəlb 
edərək iqtisadi inteqrasiyanın artma-
sına və yeni iş yerlərinin yaranması-
na səbəb olacaq.

Limanla sənaye klasterlərinin 
birləşməsi regiona birbaşa xarici 
investisiyaların cəlbinə və Limanın 

regionda nüfuz əldə etməsinə gətirib 
çıxaracaq. Klasterlər artıq püxtələş-
miş olduğuna görə, eyni sənaye 
sahələri bu əraziyə yaxın yerləşərək 
bu zonan sənaye habı əsasında li-
mana çevirəcəklər. Bu da, eyni za-
manda, yeni iş imkanlarının və yerli 
bacarıqların artmasına səbəb olacaq. 
Ümumilikdə FEZ logistika, yüngül 
sənaye, xidmət, turizm və digər sə-
naye sahələrinin inkişafına xidmət 
edəcək. Təlim və insan resurslarının 
inkişafına yönələn zona regional işçi 
qüvvəsinin inkişafına da töhfə verə-
cək.

– regionun ekspertləri çinin 
“bir kəmər – bir yol” təşəbbüsünə 
daha çox inanır. sizin bu təşəb-
büsün həyata keçirilməsi ilə bağlı 
gözləntiləriniz necədir? ümumiy-
yətlə, regiona ümumi yük daşı-
malarının neçə faizini cəlb etməyi 
düşünürsünüz?

– İnanırıq ki, yüksək dəyərli 
mallar üçün İpək Yolu dəniz marş-
rutu ilə müqayisədə daha cəlbedici 
alternativ təklif edir. Dəhliz vasitə-
silə hansı həcmdə yükün daşınaca-
ğını proqnozlaşdırmaq çox çətindir. 
Buna baxmayaraq, əgər Çin və Av-
ropa arasında ticarətin 1%-i bu mar-
şrutdan keçərsə, bu təxminən 400 
min TEU-ya bərabər olacaq.

– bakı beynəlxalq dəniz ti-
carət limanı və onun ətrafında 
yaradılan azad ticarət zonası ilə 
hər hansı əməkdaşlıq planları var-
mı?

– Əlbəttə, biz Bakı Beynəlxalq 
Dəniz Ticarət Limanı və Ələt Lima-

nı ilə daha sıx əməkdaşlıq quraraq 
müxtəlif müştərilərimizə effektiv 
xidmət göstərmək istəyirik. Əsas 
məqsəd regionda ticarətin inkişafı 
və bizim birgə Mərkəzi Ticarət Dəh-
lizimizə mümkün olduqca daha çox 
müştəri cəlb etməkdir. Əsas məsələ 
odur ki, dəhliz boyu darboğazda 
gözləyənlərin tələbələrinə cavab 
verək və bu dəhlizi mümkün qədər 
daha rəqabətqabiliyyətli səviyyəyə 
çatdıraq. Azad Ticarət Zonası ilə 
bağlı danışıqlar, eyni zamanda iki 
region arasında potensial sinerjilərə 
baxış apardığımız üçün çox şadıq.

– Məlumdur ki, azərbaycanın 
neft və qaz ehtiyatları dünya ba-
zarına batumi və supsa limanları 
vasitəsilə çıxarılır. bu ehtiyatların 
anakliya limanı vasitəsilə dünya-
ya çatdırılması nə kimi üstünlük-
lər təqdim edə bilər?

– Anakliya limanının əldə edə-
cəyi ən böyük üstünlük dərin yüklü 
gəmilərin limana yan ala bilməsi 
olacaq. Biz inanırıq ki, böyük yük 
gəmiləri, o cümlədən həyata keçi-
rilən effektiv əməliyyatlar miqyaslı 
iqtisadiyyat yaradaraq sahibkarların 
və ticarətçilərin xərclərinə qənaət 
etməyə imkan verəcək. Buna bax-
mayaraq, biz ilk mərhələdə kon-
teynerlərə və quru yük daşmalarına 
fokuslanacağıq. Anakliya limanı 
vasitəsilə maye yüklərin daşınma-
sı və bu istiqamətdə terminalların 
inkişafına olan marağı görmək bizi 
sevindirir.

“APA-Economics”

SOCAR-ın sərmayə qoyduğu “Pet-
lim Limancılık Ticaret A.Ş.” şirkətinin 
1,5 milyon TEU konteyner saxlama 
gücünə malik konteyner limanının 
ikinci mərhələsi istifadəyə verilib.

Bununla da İzmirin Əliağa rayonunda-
kı limanın tutumu iki dəfə artıb. Liman iki 
mərhələdə istifadəyə verilməklə ümumilik-
də 450 milyon dollara başa gəlib. Liman 
gəmilərin yan alması üçün 700 metr uzun-
luğunda bərədən, 42 hektarlıq konteyner 
saxlama sahəsindən, eləcə də 150 metrlik 
karqo və yük bərəsindən ibarətdir. “Pet-
lim”in inşası üçün ümumilikdə 8,5 milyon 
nəfər/saat iş görülüb. 16 metrlik dərinliyi 
olan bərə 16 min TEU tutuma malik gə-

milərə xidmət göstərə biləcək. Limanda 
umilikdə 600 nəfərin işləməsi nəzərdə tu-
tulur. Hazırda “Petlim” Egey dənizi hövzə-
sində ən iritutumlu, Türkiyənin isə üçüncü 
böyük limanıdır.

Qeyd edək ki, SOCAR-ın Türkiyədəki 
ən böyük aktivi və səhmlərinin təxminən 
53 faizi “SOCAR Turkey Enerji A.Ş.”yə 
(STEAŞ) məxsus olan “Petkim PetroKim-
ya Holding A.Ş.”nin törəmə şirkəti “Petlim 
Limancılık Ticaret A.Ş.” öz səhmlərinin 30 
faizini 300 milyon dollara “Goldman Sa-
chs” şirkətinə satıb. Hazırda limanın 70 fa-
izlik hissəsi SOCAR-a, 30 faizlik hissəsi isə 
“Goldman Sachs”a aiddir. “Petlim”i ilk 28 
il müddətində Hollandiyanın “APM Termi-
nals” şirkəti idarə edəcək.

Hər il 21 sentyabr 
Beynəlxalq Sülh Günü kimi 
qeyd edilir. Bu tarix BMT 
Baş Assambleyasının təşəb-
büsü ilə yer üzündə atəş və 
zorakılıqdan qlobal imtina 
günü kimi keçirilir. 2017-ci 
ilin Beynəlxalq Sülh Günü-
nün devizi “Birlikdə sülh 
uğruna: hörmət, təhlükəsiz-
lik və hamı üçün ləyaqət”dir.

1982-ci ildən qeyd olunmağa başlayan 
bu tarix BMT Baş Assambleyasının 1981-
ci il 30 noyabr tarixli qərarı ilə təsis edilib. 
2015-ci ilin sentyabr ayında Nyu-Yorkda 
BMT-yə üzv olan 193 ölkənin təmsil olun-
duğu və müxtəlif ölkə başçılarının iştirak 
etdiyi sammitdə dayanıqlı inkişafın 17 
məqsədi qəbul olunub. 2030-cu ilə qədər 
ölkələrin bu məqsədlərə çatmaları istiqamə-
tində tədbirlərin görülməsi gündəmdə olan 
əsas məsələlərdən biridir. Bu tədbirlərin 

əsasını yoxsulluğun kökünün kəsilməsi, 
planetin qorunması və ümumi inkişafın tə-
min olunması təşkil edir.

Qeyd edək ki, Ombudsmanın təşəbbüsü 
ilə hər il Azərbaycanda 21 avqust-21 sent-
yabr tarixlərində “Beynəlxalq Sülh Günü” 
aylığı keçirilir.

Azərbaycan müstəqillik əldə etdikdən 
sonra BMT “Uşaq haqları” Konvensiyası, 
“Uşaqların həyatlarının təminatı, müdafiə-
si və inkişafı” haqqında Beynəlxalq dekla-
rasiyası və buna uyğun bir sıra beynəlxalq 
sənədlərə qoşulub.

Birləşmiş Millətlər Təşkilatının 
(BMT) Ərzaq və Kənd Təsərrüfatı 
Təşkilatının (FAO) Beynəlxalq 
Kənd Təsərrüfatının İnkişafı Fon-
du (IFAD), BMT-nin Uşaq Fondu 
(UNICEF), Dünya Qida Proqramı 
(WFP) və Dünya Sağlamlıq Təşki-
latı (ÜST) tərəfindən hazırlanmış 
“Dünyada ərzaq təhlükəsizliyi və 
qidalanma vəziyyəti 2017 hesaba-
tı”na görə iki il öncə dünyada qida 
çatışmazlığından əziyyət çəkənlərin 
sayı 777 milyon idisə, ötən il bu 
rəqəm 815 milyona yüksəlib.

Aclıqla üzləşən insanların çoxu müha-
ribələrin getdiyi ölkələrdə məskunlaşıblar.

FAO dünyada iqlim dəyişkənliyi və 
müharibələrin aclıq səviyyəsini artırdığını 
bəyan edib. Asiya qitəsində təxminən 520 

milyon, Afrikada 243 milyon, Latın Ameri-
kası və Karib dənizi bölgəsində 42 milyon-
dan çox sakin aclıqdan əziyyət çəkir.

Hesabata görə, Afrikanın 20, Asiya-
nın 11,7, Latın Amerikası və Karib dənizi 
bölgəsinin 6,6 faizi qida çatışmazlığı ilə 
üz-üzədir.

İlin əvvəlindən 
Azərbaycan əhalisinin 
sayı 48879 nəfər və ya 
0,5 faiz artaraq avqust 
ayının 1-i vəziyyətinə 
9858860 nəfərə çatıb.

Dövlət Statistika 
Komitəsindən  bildirib-
lər ki, əhalinin 53,0 fai-
zi şəhər, 47,0 faizi kənd 
sakinləridir, 49,9 faizini 
kişilər, 50,1 faizini isə 
qadınlar təşkil edir. Əha-
linin bir kvadratkilo-
metrə düşən sıxlığı 114 
nəfər olub. Hazırda hər 1000 kişiyə 1006 
qadın düşür.

Bu ilin yeddi ayı ərzində Ədliyyə Na-
zirliyinin rayon (şəhər) qeydiyyat şöbələri 
tərəfindən ölkə üzrə 82380 doğulan körpə 
qeydə alınıb və əhalinin hər 1000 nəfə-
rinə bu göstərici 14,6 təşkil edib. Doğulan 
körpələrin 53,0 faizi oğlan, 47,0 faizi isə 
qız uşaqlarından ibarət olub. Körpələrdən 
1514-ü əkiz, 33-ü üçəm doğulanlardır.

Cari ilin yanvar-iyul aylarında ölkədə 
34281 ölüm halı qeydə alınıb və əhalinin 

hər 1000 nəfərinə ölüm səviyyəsi 6,1 təşkil 
edib. 2017-ci ilin 7 ayı ərzində qeydiyyat 
şöbələri tərəfindən 32864 nikah və 8532 bo-
şanma halları qeydə alınıb və əhalinin hər 
1000 nəfərinə nikahların sayı 5,8, boşanma-
ların sayı isə 1,5 olub.

Yanvar-iyul ayları ərzində Daxili İşlər 
Nazirliyi və Dövlət Miqrasiya Xidmətinin 
müvafiq qurumları tərəfindən daimi yaşa-
maq üçün 1782 nəfər Azərbaycana gələn, 
1002 nəfər isə Azərbaycandan gedən qey-
də alınaraq, miqrasiya saldosu müsbət 780 
nəfər olub.
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“petliM” konteyner liManının 
ikinci MərHələsi istifadəyə verilib

beynəlXalq sülH günü 
1982-ci ildən qeyd olunur

dünyada aclıq çəkən 
insanların sayı getdikcə artır

azərbaycan əHalisinin 
sayı 9858860 nəfərə çatıb

anakliya və ələt liManları 
sıX əMəkdaşlıq qurMaq niyyətindədir

Sentyabrın 19-u XX əsrdə 
Azərbaycanın dünya elminə bəxş 
etdiyi görkəmli simalardan biri - 
şərqşünas alim, pedaqoq, filologi-
ya elmləri doktoru, professor Aida 
İmanquliyevanın xatirə günü idi.

Azərbaycan şərqşünaslığında 
yeni dövr ərəb ədəbiyyatının ilk  
tədqiqatçısı A.İmanquliyeva özün-
dən sonra çağdaş ərəb ədəbiyyatının 
tədqiqində yeni bir səhifə, yeni bir 
yol açıb.

1962-ci ildə Azərbaycan Dövlət 
Universitetinin (indiki Bakı Dövlət 
Universiteti) şərqşünaslıq fakültəsi-
ni bitirən Aida İmanquliyeva 1966-
cı ildə namizədlik, 1989-cu ildə 
doktorluq dissertasiyasını müdafiə 
edib. A.İmanquliyeva Azərbaycan 
Elmlər Akademiyası Şərqşünaslıq 
İnstitutunda kiçik elmi işçidən bu 
elm ocağının direktoru vəzifəsinə-
dək yüksəlib. O, keçmiş SSRİ-də 
Şərqşünaslıq Cəmiyyəti rəyasət 
heyətinin, Şərq Ədəbiyyatının  
Tədqiqi üzrə Əlaqələndirmə Şurası-
nın üzvü olub.

Aida xanım İmanquliyevanın 
elmi fəaliyyətinin əhatə dairəsi geniş 
və çoxşaxəli idi. Onun elmi əsərlə-
rində Qərb və Şərq mədəni ənənələ-
rinin sintezi, yaradıcılıq üslubunun 
inkişafı və yeni bədii cərəyanların 
təşəkkül tapması tədqiq olunub. Bu 
da nəinki ərəb ədəbiyyatının, həm-
çinin bütün yeni Şərq ədəbiyyatının 

gələcəkdə tədqiqi üçün çox mühüm 
zəmin yaradır.

Bu gün dünyanın bütün dövlət-
ləri, o cümlədən də ərəb Şərqi ilə 
geniş əlaqələr yaradıldığı bir vaxtda, 
bu ölkələrin həyatının hər bir sahəsi 
ilə daha yaxından tanış olmağa ehti-
yac duyulur. Bu ehtiyacı ödəməkdə 
Aida xanım İmanquliyevanın elmi 
əsərlərinin özünəməxsus yeri və 
əhəmiyyəti var.

Üç monoqrafiya (“Mixail Nuay-
mə və “Qələmlər birliyi”, Moskva, 
1975; “Cübran Xəlil Cübran”, Bakı, 
1975; “Yeni ərəb ədəbiyyatının ko-

rifeyləri”, Bakı, 1991) və 70-dən 
artıq elmi məqalənin müəllifi olan 
A.İmanquliyeva Şərq filologiya-
sı sahəsində yazılmış bir çox elmi 
əsərlərin redaktoru olub.

Tədqiqatçıların haqlı olaraq 
qeyd etdikləri kimi, Aida xanım 
İmanquliyevanın adı müasir şə-
raitdə ərəb məhcər ədəbiyyatının 
beynəlxalq miqyasda ən görkəmli 
tədqiqatçısı kimi tarixə əbədi həkk 
olunub. Bu faktı nəinki Azərbaycan 
və keçmiş sovet ərəbşünasları, hətta 
Avropa şərqşünasları, ərəblərin öz-
ləri belə, etiraf edirlər.

Aida İmanquliyevanın doğul-
duğu, böyüdüyü və gəlin gəldiyi iki 
ailənin Azərbaycan xalqının ədə-
bi-mədəni fikrində öz yeri var. Belə 
bir mühit Aida xanımın ədəbi-elmi 
yaradıcılıqla hərtərəfli məşğul ol-
ması üçün mənəvi zəmin yaradıb.

Aida xanımın atası Nəsir 
İmanquliyev Azərbaycanın çox 
məşhur mətbuat nümayəndələrin-
dən biri olub. Nəsir müəllim uzun 
illər “Bakı” və “Baku” qəzetləri-
nin redaktoru işləyib. Aida xanım 
görkəmli Azərbaycan yazıçısı, alim 
və pedaqoq Mir Cəlal Paşayevin 
ocağına gəlin köçüb.

Boya-başa çatdığı mötəbər zi-
yalı mühitinin məlum təsirinin nə-
ticəsidir ki, Aida İmanquliyevanın 
həyat və yaradıcılığı milli ziyalı 
qadınlar içərisində bənzərsizliyi, 
yüksək məziyyətləri, nəcib xüsusiy-
yətləri ilə seçilirdi.

Aida xanımın xatirəsi ürəklərdə 
əbədi yaşayır. Əsərləri dönə-dönə 
oxunur, təhlil və tədqiq edilir, tər-
cümə olunur, yenidən işıq üzü görür. 
Elmi irsi araşdırılır və təbliğ edilir. 
Onun əsərləri, elmi monoqrafiyaları 
bu gün də öz aktuallığını qoruyub 
saxlayır. Tam əminliklə demək olar 
ki, gənc nəsillər də görkəmli şərq-
şünas alim Aida İmanquliyevanın 
əsərlərinə daim müraciət edir, onu 
həmişə minnətdarlıqla xatırlayır.

Xatirəsi ürəklərdə əbədi yaşayır

yer kürəsinə bir gün istiraHət verək...



A Z Я R B A Y C A N
X Z R D N Z G M L YЯ Я Я И Я ИЧИ И И

28 sentyabr 2017-ci il   № 65-68 (9159) 7

yarızarafat,
yarıgerçək
ağıllı kapitanla dünya okeanlarında üz-

məyin qorxusu yoxdur, ağılsız adamla qu-
ruda da batmaq olar.

şeytan çox adamı, bəziləri isə şeytanı yol-
dan çıxarır.

Məntiqsiz hərəkət hərəkətlərin  ən çox 
təsadüf olunan  formasıdır.

Hirsli anda insan çox şeyə qadirdir.  
amma heç biri faydalı olmur.

Mən öləndə ağlayanlar olacaq.  pis odur 
ki, onlar heç vaxt ağlatmaq istəmədiyim 
adamlar olacaq.

nə qədər ki, allah ancaq çətin günləri-
mizdə yada düşəcək, çətin günlərimiz çox 
olacaq. çünki ən azı, allah da unudulmağı-
nı istəmir.

özün ola bilmədiyin vaxtlarda kiməsə 
oxşamağa çalışma.

Həll oluna bilən heç nəyi özünüzə dərd 
eləməyin. sadəcə həll edin.

Hamının gördüyü və ya bildiyi şeyləri 
danışanlar danışmağa mövzusu olmayan-
lardır.

vəzifə gözəl şeydir. adamın iç üzünü 
ayna kimi göstərir.

Hər şeyin təzəsi, kişilərin köhnəsi.
sözü ağzında bişir. qalan bütün bişmə-

miş şeylərin bişməmiş söz qədər sənə ziyanı 
olmaz.

aldanmaq istəməyən hətta xəyallarına 
da sərhəd qoymalıdır.

Hətta ən eybəcər, çirkli üz də ikiüzlünün 
üzündən gözəldir.

gözüaçıq insan axtarmayanda da nəsə 
tapa bilər.

Həqiqəti seçin. onda ətrafınızda yalnız 
həqiqi dostlar qalar.

səndən mənə dost olmaz. Hamıya oxşa-
yırsan.

Mənə elə gəlir ki, bəzi adamlar onlara pi-
yada deməsinlər deyə maşın alırlar.

kişilər xəyanət etməyə imkan olan yerdə 
xəyanət etməyə hazır olduqları qədər heç 
nəyə hazır olmurlar. Hələ buna haqq da qa-
zandırırlar:”kişi deyilik məgər?”

Hər kəsə əməllərinə görə paltar geyindir-
sən,  kişi geyimləri xeyli artıq qalar.

biz həyat yoldaşımızla analarımız kimi 
rəftar edirik. elə bilirik ki, analarımız kimi 
hər hərəkətimizə dözməlidirlər.

səhvlər eyni zəncirin müxtəlif halqaları-
dır. birini düzəltməyəndə digərilərini dartıb 
gətirir.

allahım, yoxsansa, yoxsan demək. var-
sansa, bütün dünyada  bu qədər günahsız  
müsəlmanın qırğınına niyə və necə dözür-
sən?

Məgər bütün silahlar müsəlmanları qır-
maq üçün ixtira edilir?

niyə haqq almağın yolunu tapan haqq 
yolunu tapandan daha çox sevinir?

Mənə deyirlər ki, adam tanıyan deyiləm. 
və o kəslər deyirlər ki, onların təkcə qulaq-
ları o uzunluqda deyil.

əlli ildir gözləyirəm ki, bəlkə allah mənə 
də bir qapı aça. sən demə, allah qapıçı de-
yilmiş...

bazardakıların hamısı bazar adamı ol-
madığı kimi, küçədəkilərin də hamısı küçə 
adamı deyil.

elə bir işarə qalmadı ki, vurmayım. bu-
nunla belə, hələ də özünü arif adam sayır.  

nə qədər ki, yaltaqlığı hamı bacarmır, 
dünya dağılmayacaq.

pəncərə nə qədər böyük olsa, ordan həyə-
ti yaxşı görmək olar, hayatı yox.

yaşamaq istəyən ölüm barədə fikirləş-
məməlidir.

qadın çiçək kimidir. kobud rəftardan 
daha çox sınır.

yüz illərdir müsəlmanları hər yerdə 
qırırlar. bir çox ölkələr isə hələ də keçən 
əsrin əvvəllərində neçə erməni dığasının 
öz namərdliklərinin qurbanı olduğunu 
dəqiqləşdirmək istəyir.

yaltaqlar var ki, qalan bütün yaltaqlar 
ona həsəd apara bilərlər.

Həqiqəti gözünün üstündə saxla ki, yalan 
gözünü çıxara bilməsin.

Hər kəs ağıllı danışmağa çalışır, ağıllı iş 
görmək isə heç kəsin yadına düşmür.

Hər şeyi bilmək mümkün və vacib deyil,  
vacib şeyləri bilmək mümkün və vacibdir.

Rasif  TAHİROv

www.seanews.az

Dubayda venesiyanın 
bənzəri olan otel tikiləcək.

 "The Teleqraf" xəbər verir 
ki, süni adada yerləşən şəhərdə 
İtaliyadan gətirilmiş qondola-
lar, yol və körpülər, eləcə də 
Müqəddəs Mark meydançası 
olacaq.

414 nömrədən ibarət ote-
lin 180 nömrəsi suyun altında 
yerləşəcək. Üzən oteldə eyni 

vaxtda 3 minədək qonaq yerləşə 
bilər. Kompleksdə qayıq və hid-
rotəyyarələr üçün yanalma kör-
püləri, eləcə də vertolyot mey-
dançası fəaliyyət göstərəcək.

Oteldə 12 çimərliyin inşa-
sı da planlaşdırılır. Layihənin 
dəyəri 681 milyon dollar həc-
mində qiymətləndirilir. Otel 
2020-ci ildə ilk qonaqlarını qə-
bul edəcək.

414 nöMrədən ibarət 
otelin 180 nöMrəsi suyun 

altında yerləşəcək

Dünyanın ən böyük 
külək turbinləri Şimal dəni-
zində inşa olunacaq.

Böyük Britaniyada ofşor 
külək elektrik stansiyası inşa 
etməyi planlaşdıran konsorsi-
um “MHI Vestas” şirkətindən 
90 ədəd külək turbini alıb. 
“MHI Vestas” bu satışın re-
kord - 9,5 meqavat gücə malik 
nəhəng turbinlər üçün rəsmi 

olaraq elan edilən ilk razılaşma 
olduğunu bildirib.

Şimal dənizində İngiltərə 
sahillərində inşa ediləcək “Tri-
ton Knoll” adı verilən külək 
parkı layihəsi üzrə investisiya 
qərarı 2018-ci ildə veriləcək. 
Bundan sonra isə sahil hissə-
sinin inşasına başlanılacaq. 
Dəniz hissəsinin tikintisinə isə 
2020-ci ildə başlanılacaq.

İspaniyalı fəhlə 
Serafim villaran 
təkbaşına çay 
daşlarından tikdiyi 
qəsri 20 ilə ərsəyə 
gətirib.

novate.ru say-
tı bildirir ki, tikinti 
işlərinə 42 yaşında 
başlayan Serafimin 
bu sahədə elə bir təcrübəsi yox 
idi. Onun bilik mənbəyi yalnız 
kitablar olub.

“Castillo de las Cuevas” 
adlandırılan qəsr 5 mərtəbə-
li olmaqla, xarici turistləri də 
cəlb edir.

ən böyük külək turbinləri 
şiMal dənizində inşa ediləcək

20 ilə tikilən qəsr

Almaniyanın Kiel Uni-
versitetinin alimləri ötən ilin 
əvvəllərində 29 kaşalotun Al-
maniya, Hollandiya, İngiltərə 
və Fransa sahillərinə çıxma-
sının səbəblərini açıqlayıblar.

“Astrobiology” jurnalı xə-
bər verir ki, elm adamları buna 
səbəb kimi 2015-ci ilin dekab-
rında baş vermiş Günəş fırtına-
larını göstəriblər.

Alimlər kaşalotların is-
tiqamətini müəyyən etmək 
üçün Yer kürəsinin geomaqnit 
sahəsini istifadə etdiyini bil-
diriblər. Günəş fırtınalarının 

daşıdığı yüklü hissəciklər və 
yaydığı yüksək radiasiya isə 
geomaqnit sahəsinin pozulma-
sına səbəb olur.

Araşdırmalar nəticəsində 
məlum olub ki, maqnit sahə-
sindəki pozulmalar balinaların 
istiqaməti müəyyənləşdirməsi 
üçün maqnetik dalğaları qəbul 
etmələrinə mane olur. Nəticə-
də heyvanlar dayaz sulara doğ-
ru istiqamətlənir.

Əvvəllər Günəş fırtınala-
rının arı və quşların istiqaməti 
təyin etmək qabiliyyətinə də 
təsir etdiyi sübut olunub.

kaşalotların saHilə çıXMasına 
səbəb günəş fırtınaları olub

18 sentyabr - Ümumdünya Su 
Monitorinqi Günü idi.

Ümumdünya Su Monitorinqi 
Günü Amerika Təmiz Su Fondu tərə-

findən su obyektlərinin çirklənməsi 
haqqında dünya ictimaiyyətini məlu-
matlandırmaq məqsədilə 2003-cü ildə 
təsis edilib. Həmin gün dünyanın bir 

çox ölkəsində qeyd edilir. Ənənəvi 
olaraq iştirakçı ölkələrin su obyekt-
lərindən nümunələr götürülüb yox-
lanılır. Məktəblilər, tələbələr suyun 
keyfiyyət parametrlərini təyin edərək 
Ümumdünya Su Monitorinqi Günü-
nün rəsmi saytında paylaşırlar. Moni-
torinq nəticələrinin paylaşılması hər 
kəsin diqqətini suyun keyfiyyət göstə-
ricilərinə yönəldir.

Azərbaycan Respublikası Eko-
logiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyi 
mütəmadi olaraq su hövzələrində mo-
nitorinqlər həyata keçirir. Nazirliyin 
səth sularının çirklənməsinin moni-
torinqi şəbəkəsi 43 əsas su obyektini 
əhatə edir. Su nümunələrinin fiziki, 
kimyəvi hidroloji göstəriciləri ilə ya-
naşı, onun tərkibindəki əsas ionlar, 
biogen maddələr, spesifik çirkləndiri-
cilər və ağır metalların təyinatı aparı-
lır.

üMuMdünya su Monitorinqi günü 
dünyanın bir çoX ölkəsində qeyd edilir

Görmə qabiliyyətinin yaxşılaş-
dırılması üçün amerikalı oftalmoloq 
Uilyam Beytsin 100 il əvvəl təklif 
etdiyi metod bu gün də öz cəlbedicili-
yini itirməyib.

 Rusiyanın “Arqumentı i faktı” 
həftəliyi xəbər verir ki, həmin me-
tod bütün göz problemlərinin stress 

və gərginlikdən qaynaqlandığını əsas 
götürərək eynəkdən istifadə etmədən 
gözə istirahət verməklə yaxıngörmə 
(miopiya), uzaqgörmə (hipermetropi-
ya) və astiqmatizm kimi xəstəliklərdən 
xilas olmağı nəzərdə tutur.

U.Beytsin fikrincə, gözə istirahət 
verməyin ən yaxşı yolu göz bəbəyinə 

işıq düşməsinin qarşısını almaqdır. 
Bunun üçün palminq (ingiliscə “palm” 
– “ovuc” sözündəndir) adlanan xüsusi 
təmrin də işlənib hazırlanıb. Təmrin 
zamanı masanın qarşısında əyləşib 
ona dirsəklənərək yumulmuş gözləri 
ovucla, üzərinə basmadan bağlamaq 
lazımdır. Elə bir şərait yaradılmalıdır 
ki, diqqəti yayındıran heç nə olma-
sın: nə parlaq işıq, nə səs-küy, nə də 
fikir dağınıqlığı... Beş dəqiqə həmin 
vəziyyətdə qalaraq fikrən yüzə qədər 
saymaq, müxtəlif rənglərin palitrasını, 
ya da hər hansı əşyanın, məsələn, bir 
çiçəyin bütün təfərrüatını, yaxud da 
böcəyin onun üzərində necə gəzdiyini 
göz önünə gətirmək olar.

Elmi dəyəri müasir oftalmologiya-
da qəbul edilməyən, görməni əhəmiy-
yətli dərəcədə yaxşılaşdırması barədə 
təsdiqlənmiş elmi məlumatlar olmayan 
metodun, hər halda, faydası vardır. Ən 
azı, kompüter arxasında işləyərkən göz 
yorğunluğunun aradan qaldırılması 
üçün həmin təmrini icra etmək xeyir-
lidir. Palminq, həmçinin yuxuqabağı 
psixi gərginliyi də aradan qaldıra bilir.

Limonun indiyədək bilinməyən 
faydalı xüsusiyyətləri aşkarlanıb.

Mütəxəssislər insanın yatarkən 
yaxınlığında dörd hissəyə bölünmüş 
və içərisinə duz səpilmiş limon qoy-
masının onun sağlamlığı üçün fayda-
lı olduğunu bildirirlər. Belə ki, limon 
gərginlik vəziyyətində yuxusuzluq 
problemi yaşayan insanın beynini sa-
kitləşdirir. Psixoloqlar davamlı olaraq 
yuxusuzluq problemi olan insana özü-
nü həmişə müsbət fikirlərə cəmləşdir-
məyi məsləhət görürlər. Bu işdə limon 
qoxusu əvəzsiz rol oynayır.

Limon həm də ağcaqanadların, 
böcəklərin sevmədiyi və həmişə on-
dan uzaq durduğu sitrus meyvəsidir. 
Limonun daha bir faydalı xüsusiyyəti 
isə səhər tezdən oyanmaqda çətin-
lik çəkən insanlara kömək etməsidir. 
Limon qoxusu beyindəki serotonin 
səviyyəsini artırır. Ətrafa xoş qoxu 
verən limon, həmçinin havanı təmiz-
ləyir. Hətta otaqdan boya qoxusunu 
tez çıxarmaq üçün limondan istifadə 

etmək olar.
Bir sözlə, mütəxəssislər hər bir 

insana yatarkən yağınlığında olan stu-
lun üzərinə dörd hissəyə bölünmüş və 
içərisi duzlanmış limon qoymağı məs-
ləhət görürlər.

Ətri belə insandakı qan təzyiqini 
azaldan limon iştah açır, həzmi asan-

laşdırır. Limon həm də damar sərtliyi-
ninin qarşını alır, soyuqdəymə, qrip və 
öskürək hallarını azaldır, mikrobları 
öldürür, qida zəhərlənmələri zamanı 
faydalıdır. Ürək-damar problemləri 
olan insanlar üçün də faydalı olan li-
mon rahatlaşdırıcı təsiri ilə bədəndəki 
ağrıları yüngülləşdirir.

liMon Haqqında bilMədikləriMiz

gözünü ovcunun içində saXla...

Dünyada bədən kütləsinin 
indeksi yüksək olanların sayı 2 
milyardı ötüb. Alimlərin apardığı 
yeni araşdırmalar da bunu təsdiq 
edir.

İngiltərənin “The New England 
Journal of Medicine” dərgisində ya-
yımlanan xəbərdə göstərilir ki, piylən-
mə səviyyəsi bir çox ölkələrdə, hətta 
vaxtilə ərzaq qıtlığı ilə üzləşmiş böl-
gələrdə də artmaqda davam edir. Buna 
səbəb zəif pəhrizlər və fiziki fəallıq sə-
viyyəsinin aşağı olmasıdır.

Tədqiqat üçün alimlər 68.5 milyon 
nəfərin məlumatlarını təhlil ediblər. 
Bununla da elm adamları 1980-ci ildən 
2015-ci ilə qədər böyüklər və uşaqlar 
arasında artıq çəki və piylənmənin 
yayılma səviyyəsini müəyyən edə bi-
liblər. Tədqiqatçıların araşdırmasına 
görə, dünyada 2.2 milyard nəfər artıq 
çəki və ya piylənmədən əziyyət çəkir 
və bu, dünya əhalisinin 10 faizinin bə-
dən çəkisinin normadan yüksək olması 

deməkdir. Araşdırma müəllifləri artıq 
çəkiyə malik olanların bədən indeksini 
25-29 arasında, piylənmədən əziyyət 
çəkənlərdə isə 30-dan çox kimi sinif-
ləndiriblər. Artıq çəkisi olanları çıx-
maq şərtilə dünyada 710 milyon nəfər 
piylənmədən əziyyət çəkir. Onlardan 
107.7 milyonu uşaqlar, 603.7 milyonu 
isə böyüklərdir. Piylənmə səviyyəsinin 
aşağı olmasına rəğmən, uşaqlar arasın-
da artım müşahidə olunur.

Bədən kütləsi indeksi yüksək 
olanların sağlamlığı risk altındadır. 
Alimlərin araşdırmaları nəticəsində 
aşkar edilib ki, bədənin kütlə indek-
sinin yüksək olması səbəbindən dün-
yada 4 milyon nəfər həyatını itirib və 
onların 40 faizi çəkisi aşırı dərəcədə 
çox olanların payına düşür. Bədənin 
kütlə indeksi yüksək olanların ölüm 
səbəbi kimi ürək-damar xəstəlikləri 
göstərilir.

2 Milyarddan çoX insan 
artıq çəkidən əziyyət çəkir



Azərbaycanda cüdo id-
manının inkişafına, idmanın 
bu növünün kütləviliyinin 
artırılmasına dəstək verən 
“Judo Club 2012" klubunun 
uğurları gündən-günə artır.

Sloveniyanın Maribor 
şəhərində gənc cüdoçular 
arasında keçirilən Avropa bi-
rinciliyində uğur qazanan id-
mançılar arasında “Judo Club 
2012"nin yetirmələri də var. 
Klubun yetirməsi Murad Fəti-
yev 73 kiloqram çəki dərəcə-
sində gümüş medal qazanıb. 
O, finalda Azərbaycanın digər 
təmsilçisi Hidayət Heydərov 
ilə qarşılaşıb.

Heyətində Murad Fətiye-
vin də çıxış etdiyi Azərbaycan 
millisi çempionatda koman-
da yarışında da birinci yeri 
tutub. Beləliklə, "Judo Club 
2012"nin yetirməsi Vətənə 1 
qızıl və 1 gümüş medalla qa-
yıdıb.

Heydər Əliyev Bey-
nəlxalq Aeroportunda gənc 
cüdoçuların qarşılanma mə-
rasimində "Judo Club 2012" 
İctimai Birliyinin sədri Azər 
Əsgərov və idarə heyətinin 
üzvləri iştirak ediblər. Klubun 
rəhbərliyi uğurlu çıxışına görə 
Murad Fətiyevə mükafat təq-
dim ediblər.

Boks üzrə gənclərdən ibarət 
Azərbaycan millisi Nalçikdə keçirilən 
beynəlxalq turnirdə uğurla çıxış edib.

Baş məşqçi Vaqif Şirinovun rəhbər-
lik etdiyi komanda Avropa birinciliyinə 
hazırlıq çərçivəsində üç yoldaşlıq görü-
şü keçirib. Yığmamız ilk qarşılaşmada 
Rusiyanın ikinci komandası ilə üz-üzə 
gəlib. Görüş boksçularımızın 6:4 he-
sablı qələbəsi ilə yekunlaşıb. Sonra 
Qazaxıstan millisi ilə gücünü sınayan 
komandamız bu dueldən də qalib ayrı-
lıb – 8:2. Yığmamız sonuncu qarşılaş-
masında Rusiyanın əsas komandası ilə 

görüşüb. Qarşılaşma rəqibin 4:6 hesablı 
qələbəsi ilə başa çatıb.

Beləliklə, komandamız turniri 
ikinci yerdə yekunlaşdırıb. Yığmamı-
zın heyətində Orxan Həsənov (56 kq), 
Niyaməddin Allahverdiyev (60 kq) və 
Məhəmməd Abdullayev (91 kq-dan 
yuxarı) keçirdikləri bütün qarşılaşma-
larda qələbə qazanıblar.

Boksçularımızın Avropa birincili-
yinə hazırlığının sonuncu mərhələsi ok-
tyabrın 1-18-də Bakıda təşkil olunacaq.

Qitə çempionatı oktyabrın 20-dən 
29-dək Antalyada keçiriləcək.
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“Minsk-2019” II 
Avropa Oyunları Ko-
ordinasiya Komissiya-
sının iclasında iştirak 
etmək və Oyunlara 
hazırlıq prosesi ilə ta-
nışlıq üçün Belarusda 
səfərdə olan Azərbay-
canın gənclər və idman 
naziri, Komissiyanın 
üzvü Azad Rəhimov bu 
ölkənin “TvR.By” və 
“CTv.By” kanallarına 
müsahibə verib.

Gənclər və İdman Nazirliyinin 
mətbuat katibi Səmayə Məmmədo-
va AZƏRTAC-a bildirib ki, A.Rə-
himov müsahibəsində belə mötəbər 
çoxnövlü idman yarışlarına hazırlıq 
prosesi çərçivəsində Koordinasiya 
Komissiyasının iclasının böyük əhə-

miyyət daşıdığını vurğulayıb. 
İclasda dünyanın müxtəlif 
ölkələrindən Olimpiya və Av-
ropa oyunlarının, dünya çem-
pionatlarının təşkili sahəsində 
böyük təcrübəsi olan mütəxəs-

sislərin iştirak etdiklərini bildirən 
A.Rəhimov deyib: “Təbii ki, Ko-
ordinasiya Komissiyasının əsas 
məqsədi “Minsk-2019” II Avropa 
Oyunlarının yüksək səviyyədə keçi-
rilməsində Belarusa yardım göstər-

məkdir. Digər məqsəd isə Minskə 
gələcək turistlərin sayının artırılma-
sıdır. Yarışlar haqqında məlumat-
larla yanaşı, ölkənin mədəniyyəti, 
adət-ənənələri, musiqisi və tarixi 
haqqında xəbərlər media vasitəsilə 

ictimaiyyətə dolğun və 
operativ şəkildə ötürülər-
sə bu məqsədə nail olmaq 
olar. Siz bunu mütləq et-
məlisiniz. Çünki Belarus 
gözəl ölkədir və biz bu 
ölkəni sevən çoxsaylı tu-
ristlərin burada olmasını 
çox arzu edirik”.

Nazir xüsusi vurğula-
yıb ki, I Avropa Oyunları 
zamanı Azərbaycan id-
mançılarının Atletlər Kən-
dində məskunlaşmaları, 
onların bu mühitlə yaxın-

dan tanış olmaları, eyni zamanda, 
idman yarışlarında çox güclü rəqib-
lərlə mübarizə aparmaları onların 
“Rio-2016” Yay Olimpiya Oyunla-
rına fiziki və psixoloji cəhətdən tam 
hazır olmaları üçün mühüm zəmin 

yaratdı: “Mən Azərbaycan idmançı-
larının “Rio-2016” Olimpiya Oyun-
larından vətənə 18 medalla qayıt-
masını birbaşa onların bir çoxunun 
Atletlər Kəndində yaşamaları, bu 
mühitlə yaxından tanış olmaları, I 
Avropa Oyunlarında gərgin keçən 
mübarizə şəraitində qüvvələrini sı-
namaları ilə bağlayıram”.

A.Rəhimov II Avropa Oyun-
larına hazırlıq məqsədilə müxtəlif 
mövzuların müzakirəsinin aparıldığı 
Koordinasiya Komissiyasının icla-
sında ölkəmizin mötəbər idman ya-
rışlarına yüksək səviyyədə ev sahib-
liyi etməsindən və bu sahədə kifayət 
qədər bilik və təcrübəyə malik peşə-
kar gənc nəslin yetişməsindən danı-
şaraq, “Minsk-2019”un təşkilində 
Azərbaycanın kadr potensialından 
da yararlanmağın mümkünlüyü tək-
lifini irəli sürüb.

Qeyd edək ki, 2019-cu ildə 
Minskdə baş tutacaq II Avropa 
Oyunlarında 50 ölkədən dörd min 
atlet idmanın 15 növü üzrə 12 are-
nada mübarizə aparacaq.

Son vaxtlar kimi dindirirsən, 
yaddaşının getdikcə zəiflədiyindən, 
hafizəsinin itdiyindən gileylənir. 
Nə qədər acı olsa da, gerçəklikdir: 
hər səhər evdən çıxanda nəyisə 
unuduruq - ya telefonu, ya açarı, 
ya da hansısa sənədi... Hətta 
bəzən yaxın qohum və dostun 
adı yaddan çıxır, gündə əlli, yüz 
dəfə çağırdığın ad, işlətdiyin ifadə 
dilinin ucuna gəlir, amma heç cür 
yadına sala bilmirsən. İlk növbə-
də huşsuzluq və yaddaşsızlıqdan 
gileylənirik. Xüsusilə yaşlı nəsil 
arasında belə şikayətlər çox olur.

Son illər əhali arasında daha 
çox yayılan həmin hal Altsheymer 
xəstəliyinin əlaməti hesab edi-
lir. Yaddaş pozğunluğu, keçmişdə 
olanları unutmaq, bir sıra hadisə 
və əhvalatların hafizədən silinməsi 
hallarının ən müxtəlif təzahürlərinə 
rast gəlinir.

Elə hallar olur ki, müəllif özü 
yazdığı əsəri unudur. Məşhur rus 
yazıçısı Lev Tolstoy "Hərb və sülh" 

əsərinin radioda oxunuşu-
na böyük maraqla qulaq 
asır, əsərin müəllifinin özü 
olduğunu xatırlaya bilmir...

Dünya şöhrətli ingilis 
yazıçısı, tarixi romanlar 
müəllifi Valter Skott bir 
poemanın oxunuşunda işti-
rak edir və onu çox bəyə-

nir. Həmin əsərin özünün yazdığı 
"Pirat" poeması olduğunu öyrənən-
də təəccüblənir.

Almaniya universitetlərindən 
birində dərs deyən qocaman müəl-
lim yazı lövhəsinə Afinanın xəritə-
sini çəkir. Xəritədə şəhərin kənarın-
da bir evi göstərərək Sokratın həmin 
evdə yaşadığını, bir sıra məşhur 
monoloqlarını orada etdiyini söy-
ləyir. Az sonra dərs başa çatanda 
auditoriyanın qapısında müəllimi 
aparmağa gələn bir nəfər görünür, 
çünki müəllim öz evinin yerini tez-
tez unudurmuş...

Kibernetikanın atası sayılan 
Robert Viner özünün huşsuzluğu 
ilə məşhur imiş. Ailəsi yeni mənzilə 
köçərkən alimin həyat yoldaşı təzə 
evin ünvanı yazılmış vərəqi onun 
cibinə qoyur. Xanım gözəl bilirdi ki, 
onun əri evi tapa bilməyəcək, lakin 
buna baxmayaraq elə birinci gün 
işdə ağlına yeni bir ideya gələn Vi-
ner cibindəki həmin kağızın üzərinə 

tez-tələsik nəsə cizma-qara edir və 
dərhal da yazdığı düsturların səhv 
olduğunu başa düşür, kağızı zibil 
yeşiyinə tullayır. Axşam heç bir şey 
olmamış kimi yaşadığı köhnə ün-
vana yollanan alim evdə artıq heç 
kimin yaşamadığını görüb özünü 
itirmiş halda küçəyə çıxır və yaxın-
lıqda dayanmış bir qıza yaxınlaşıb 
deyir: "Bağışlayın, yəqin siz məni 
tanıyırsınız. Mən professor Vinerəm 
və bu yaxınlarda ailəm buradan kö-
çüb. Siz deyə bilərsinizmi onlar indi 
harada yaşayırlar?"

Qız ona diqqətlə qulaq asandan 
sonra cavab verir: "Atacan, anam 
bilirdi ki, sən təzə evimizin yerini 
unudacaqsan və ona görə də məni 
sənin dalınca göndərdi".

Fikirləri çox dağınıq olan kim-
yaçı və bəstəkar Aleksandr Borodin 
bir gün dostlarını evə qonaq çağırır. 
Məclisin ən qızğın vaxtı birdən o 
ayağa qalxaraq paltosunu geyinərək 
sağollaşıb çıxmağa hazırlaşanda qo-
naqlar soruşurlar:

- Hara belə, Aleksandr Porfirye-
viç?

- Sağlıqla qalın, mənim vaxtım 
yoxdur, evdə olmalıyam, səhər mü-
hazirəm var.

Yalnız şaqqanaqla gülən dost-
larını gördükdə Borodin başa düşür 
ki, o, öz evindəymiş.

Yaddaşın itməyi, hafizənin zəif-
ləməyi ilə əlaqədar çoxlu misallar 
söyləmək olar. Həkimlər bunu be-
yin hüceyrələrinin qan dövranın 
və oksigenlə təchizatının azalması, 
həmçinin neyronlar arasında əlaqə-
ni və vərdiş yaddaşını təmin edən 
dofamin və asetilxolin kimi mad-
dələrin miqdarlarının azalması ilə 
əlaqələndirirlər.

Yaddaşın itməsinin və zehni 
qabiliyyətin zəifləməsinin qarşısını 
almaq üçün müxtəlif üsullar təklif 
olunur. Həmin üsullar sırasında yad-
daş üçün müxtəlif məşqlər, xüsusən 
də məntiqi məsələlərin həlli, şeir 
əzbərləmək, bundan əlavə ginkqo 
biloba, sofora, yemişan çiçəkləri 
kimi beyin qan dövranını və yaddaşı 
yaxşılaşdıran bitki dəmləmələrinin 
qəbulu məsləhət görülür. Tərkibi 
omeqa-3 və omeqa-6 yağ turşuları 
ilə zəngin olan qoz, fındıq, balıq, 
avokado kimi qidaların yeyilməsi 
də beyin hüceyrələrinin yada sax-
layan və yadasalma funksiyalarına 
müsbət təsir göstərir.

Yaddaşın da "yaddaşı" olur. 
Doğrudur, onun pozulması bəzən 
stress, yorğunluq və qocalıqla 
əlaqələndirilsə də, profilaktik təd-
birlər görmək heç vaxt gec deyil...

Süleyman Qaradağlı 

2019-cu ildə UEFA Avropa Liqasının 
final matçı Bakı Olimpiya Stadionunda 
keçiriləcək. Final matçı 2019-cu il mayın 
29-da oynanılacaq.

Bu barədə qərar sentyabrın 20-də UEFA 
İcraiyyə Komitəsinin İsveçrənin Nyon şəhə-
rində keçirilən iclasında açıqlanıb.

Qitənin ali futbol qurumunun İcraiyyə 
Komitəsinin 13-cü növbədənkənar konqresi 
çərçivəsində keçirilən iclasda UEFA Çempi-
onlar Liqasının və UEFA Avropa Liqasının 
2018-2019-cu il mövsümünün final matçları-

na ev sahibliyi edəcək şəhərlərin adları açıq-
lanıb.

UEFA Çempionlar Liqasının final matçı-
na ev sahibliyi uğrunda Bakı Olimpiya Sta-
dionunun rəqibi olan “Atletiko Madrid” klu-
bunun “Vanda Metropolitano” stadionu qalib 
gəlib. Qərara əsasən, Bakı Olimpiya Stadi-
onu UEFA Avropa Liqasının final matçına 
ev sahibliyi edəcək. Super kubok uğrunda 
qarşılaşma isə İstanbulun “Beşiktaş” futbol 
klubunun stadionunda - “Vodafon Park”da 
keçiriləcək.

Dostluq səfəri ilə ölkəmizdə olan Rusi-
ya Federasiyası Xəzər Flotiliyasının hərbi 
gəmilərinin heyəti Azərbaycan Hərbi Dəniz 
Qüvvələrinin gəmi heyəti ilə mini-futbol üzrə 
yoldaşlıq görüşündə güclərini sınayıblar.

Müdafiə Nazirliyinin mətbuat xidmətin-

dən  bildiriblər ki, Dənizkənarı Milli Parkda-
kı Su İdman Sarayının meydançasında keçi-
rilən oyunda Azərbaycan dənizçiləri Rusiya 
komandasına 8:2 hesabı ilə qalib gəliblər.

Sonda komandalara xatirə hədiyyələri və 
kubok təqdim olunub.

tapşırılmış zəif tələbəyə məqbul qiy-
mət yazmaq istəyən müəllim imtahan vax-
tı ondan soruşur:

- o hansı göldür ki, çox böyük olduğu 
üçün ona Xəzər dənizi deyilir?

tələbə bir qədər fikirləşəndən sonra 
cavab verir:

 - böyükşor gölü?!

***
- istirahətə getmək istəyirəm.
- yoldaşınla?
- dedim axı, istirahət etmək istəyirəm.

***
- uşaqlıqdan təyyarəçi olmaq istəmə-

misən?
- Hardan bildin?
- çox vaxt göylə gedirsən.

***
- bu gün mənim doğum günümdür.
- vacib deyil ki, bütün pis günləri ya-

dında saxlayasan.

***
- qayınanan hər işinə qarışır?
- yox, ancaq ailə işlərimizə.
- bəxtin gətirib ki!

***
- ən yaxşı ay hansıdır?
- Məzuniyyətdə olduğum ay.

***
- ev tapşırıqlarını yerinə yetirməkdə 

atan sənə kömək edib?
- yox, atam həmişə anama kömək edir.

***
Müdir işə qəbul olunmaq istəyən mü-

hasibə deyir:
- düzü, mənə yaxşı mühasib lazımdır.
- yaxşı mühasib kimə deyirsiniz?
- yaxşı mühasib bu sualı verməz.

Rasif  TAHİROv

Kosovonun paytaxtı Priştinada 
15 və 17 yaşlı yeniyetmə ağır atlet-
lər arasında Avropa birinciliyində 
idmançımız Rüstəm Qasımov birdən 
qaldırma hərəkətində hər üç yanaş-
manı uğurla yerinə yetirib.

 Turnirdə 56 kiloqram çəki dərə-
cəsində mübarizə aparan R.Qasımov 
ardıcıl olaraq 92, 96 və 100 kiloqramı 
ram edərək bu hərəkət üzrə Avropanın 
ən yaxşısı olub.

Azərbaycan Ağır Atletika Fede-
rasiyasından  bildiriblər ki, idmançı-
mız 100 kiloqramı başı üzərinə birdən 
qaldırma hərəkətində türkiyəli Toptaş 
Canerə məxsus olan Avropa rekordunu 
(99 kiloqram) yeniləməyi bacarıb.

R.Qasımov təkanla qaldırma 
hərəkətində də uğurla çıxış edib. O, 
112, 118 və 121 kiloqramı başı üzərinə 
qaldırmaqla bu hərəkətdə də Avropada 
hamıdan yaxşı olduğunu sübut edib.

Ümumilikdə 221 kiloqram 
(100+121) nəticə əldə edən R.Qasımov yeni-
yetmələr arasında Avropa çempionu olub.

Digər idmançımız Murad Əliyev isə bir-

dən qaldırma hərəkətində hər üç yanaşmanı 
uğursuz başa vurub. O, təkanla qaldırmada 
105 kiloqramı ram edərək bu hərəkət üzrə 
doqquzuncu yeri tutub.

azad rəHiMov: “azərbaycan idMançılarının rio oliMpiadasında 
18 Medal qazanMasında avropa oyunlarının böyük rolu olub”

2019-cu ildə uefa avropa liqasının final Matçı 
bakı oliMpiya stadionunda keçiriləcək 

yaddaş pozulanda...

boks üzrə gənclərdən ibarət azərbaycan Millisi 
beynəlXalq turnirdə uğurla çıXış edib

"Judo club 2012"nın üzvü 
avropa çeMpıonatında bır qızıl 

və bır güMüş Medal qazanıb

azərbaycanlı atlet avropa rekordunu 
yeniləyərək qitə birinciliyinin qalibi olub

azərbaycanın və rusiyanın Hərbi dənizçiləri 
arasında Mini-futbol görüşü təşkil olunub
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